
A TARTALOMBÓL
AZ ÉRTELMISÉG SZERE

PÉRŐL: „A statisztikában a 
besorolás az apa foglalkozása 
alapján  történik — ez ma m ár 
semmiképpen sem jogos. A 
Műszaki Egyetemen végzett 
reprezentatív  felm érés szerint 
a fizikai szárm azásúak aránya 
az apa foglalkozása alapján 
30—32 százalék, az anya fog
lalkozása 14 százalék! Ahol 
m indkét szülő fizikai munkás, 
ott ez az arány 10— 12 százalék 
— s ez m ár igen kis mobilitást 
tükröz.” Cikk a 3. oldalon.

i ayii H

KÖZGAZDÁSZOK a z
EGÉSZSÉGÜGY TERÜLE
TÉN : „M egnőtt a közgazdá
szok irán ti igény, akik előtt e 
téren nagyon nehéz, de nagy 
szakm ai lehetőségeket m eg
nyitó feladatok állnak egy
részt a minisztérium i és tan á
csi tervezés-irányításban, m ás
részt (és döntően) az egyes 
gyógyintézményeknél és a tu 
dományos kutatóm unkában is” 
Cikk a 7. oldalon.

FIGYELEMRE MÉLTÓ VI
TA A KISZ-ÉLET PROBLÉ-

MAIRÓL: _ „Súlyos dolognak 
tartoiH~ a z t i s ,  hogy a vezető
ségi tagok nem tudnak bízni a 
sa ját igazukban, s nem állnak 
ki az adott ügy mellett, hanem  
könnyebb u ta t választva, behó
dolnak az állandóan kritizáló, 
cikiző, jópofáskodó, vagy leg
jobb esetben egyszerűen pasz- 
szív többségnek, s hasonló 
m entalitást felvéve, ők is kez
denek félvállról venni bizo
nyos dolgokat. S ez elkerülhe
tetlenül bomláshoz vezet.” 
Cikk a 4. oldalon.

LÁTÓKÖR: „Mindebből ki
tűnik, hogy az orvosok olyan 
m éretű bérezése, amely m el
lett lenne erkölcsi-politikai 
alap m inden parasolventia és 
m agánpraxis szigorú e ltil
tására  nem tartozik a fantázia 
birodalmába, hanem  csak el
határozás kénrése. A hiány 
szakmák jelenlegi á lla 
mi kereseti szintjét kel
lene kiterjeszteni m inden or
vosra.
Cikk a 6 . oldalon.

A JÖVŐ LAKÓTELEPE: „A 
társadalm i kísérlet lényege, 
illetve célja — amelyről a vi
ta  folyt —, hogy az egyre 
gyorsuló városiasodást úgy 
tervezzék és szervezzék, hogy 
lehetőséget terem tsen a lakó
helyi kis közösségek kia laku
lásához, fennm aradásához 
olyan közösségek létrehozásá
hoz, amelyek a gyerm ek
kortól az öregkorig lehetősé
get adnak az egyénnek a kö
zösségi em berré form álásá
hoz.” Cikk a 8 . oldalon.

VILÁG PROLETÁRJAI, EGYESÜLJETEK!
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Újra elnyertük 
a  Széchenyi Im iékpiakefifet

8 ©Eső, 12 m ásod ik , 6  harm adik  díj 
a k özgazd aság i szekcióban

A MÜLT HÉTEN

. Tám adás a  király ellen Fotó: F áth  Péter

r

Figyelemre m é l tó  vita 
a K -IS Z -é le t gondjairól 

Mer. kari küldöttértekezlet
v  ^

A keresfeedejrfi kár1 á p r i
lis 11-én ia rb iijlS k í^öb tártia- 
kezletét. Az ní*?aiI-yáraMai 
M á r to n  IV. nemzéWsjfeis. .hall
gató, a  HPCS titkára, a' kük  
döttértekezlat e ln ö k e  n y ito ttá

sze, van olyan eset, am ikor 
nincs kit kritizálni, m ert nem 
vállalja senki a  vezetőségi 
tagságot.”

a K ü lk e r e s k e d e lm i F ő isko lá n  
le z a jlo tta k  a X I V .  O rszágos  
T u d o m á n y o s  D iá k k ö r i K o n fe 
re n c ia  kö zg a zd a sá g i s z e k c ió já 
n a k  ü lé se i, ahol egyetemünk 
hallgatói pályam unkáikkal 
szép sikerrel szerepeltek.

Április 5-én délelőtt a főis
kola modern épületének egyik 
nagy előadójában az ü n n e p é 
ly e s  m e g n y itó v a l k e zd ő d ö tt  el 
a szekció m unkája. Az üdvöz
lő szavak után  K o v á c s  G y u 

la, a z  O rszágos T e rv h iv a ta l  
fő o s z tá ly v e ze tő je  ta r to t t  e lő 
a d á st a m a g y a r  g a zdaság  id ő 
sze rű  kérd ése irő l. Beszélt a 
gazdaságpolitikában a gazda
sági egyensúly helyreállításá
nak kiem elt szerepéről, am i
nek feltétlenül alá kell ren 
delnünk a gazdasági növeke
dés ütem ét és az életszínvona
la t is. íg y  — m in t  m o n d ta  — 
a g a zd a sá g i n ö v e k e d é s  d in a 
m iz m u s á t  n e m  sza b a d  ab szo 
lu t iz á ln u n k . A külső egyen
súly m últ évi további rom lá
sa m iatt n a g yo b b  fig y e lm e t  
k e ll  s z e n te ln ü n k  a k ü lk e r e s 
k e d e le m n e k  és a  b e lső  sza b á 
ly o z ..c , n o r m a tív á k  k é rd é s e i
n e k . Javítanunk kell a nép- 
gazdasági szempontok érvény
re ju ttatásán, az im port ra
cionalizálásán, a gazdaságos 
term elés megvalósításán, az 
export visszatérítés és a pénz
ügyi hidak működésén. A vi
lággazdasági helyzet változá
sa m iatt szám unkra a re la tív  
h e ly b e n m a ra d á s  is  n a g y  k ö 

v e te lm é n y t  á ll í t  g a zd a sá g u n k  
elé. További problém át jelent 
az is, hogy a többi szo c ia lis ta  
o rszág  is  a z  in te n z ív  fe j lő d é s  
sza k a szá b a n  u g y a n o ly a n  p ro b 
lé m á k  e lő tt á ll, m in t  m i, s 
e m ia tt  sa jn o s  a  K G S T  in te g 
rác iós fe jlő d é s e  la ssa b b a n  ha 
la d t e lőre  m in t  a h o g y  k ív á n a 
to s le t t  vo ln a . M indenesetre a 
tagországok egyéni problém á
inak megoldása mellett, k e 
re sn i k e ll a  kö zö s  k é rd é s e k ,  
é r d e k e k  m eg o ld á sá t, m e g v a ló 
s ítá sá t is. Ezek a tartós té 

nyek determ inálják teendőin
ket és fel kell készülni a to
vábbi problémák, feladatok 
m egoldására is ahhoz, hogy 
mindenképpen biztosíthassuk 
országunk, gazdaságunk to
vábbfejlődését.

EZT KŐVETŐEN ERNST 
ERVIN,

a főiskola főigazgatója köszön
tö tte a résztvevőket, m ajd rö
viden beszélt a TDK, s ezen 
belül a közgazdasági szekció 
m unkájának fejlődéséről. A 
mostani konferenciáról el
mondta, hogy a pályam unkák 
nemcsak számban, de minő
ségben is em elkedtek, s örven
detesnek ta rto tta, hogy a 14 
részvevő iskola többsége nem 
közgazdasági, hanem  műszaki 
és agrár főiskola, illetve egye
tem volt. A z  id e i kö zg a zd a sá g i 
O T D K -ra  261 p á lyá zó  212 p á 
ly a m u n k á já v a l n e v e z e t t  be, 
a m e ly e k  12 a ls ze k c ió  k e r e té 
b e n  k e r ü l te k  m eg v ita tá sra .

E g y e te m ü n k  65 ta v a ly i  és ide i 
d o lg o za tta l sze re p e lt.

Délután elkezdődtek az al- 
szekciók munkái, amelyek 
pénteken egész nap folytatód
tak. A főiskola ehhez minden 
feltételt biztosított, így példá
ul m indenütt volt írásvetítő is. 
A szervezők jó m unkáját di
csérte a fennakadás nélküli 
m unka és a program ok folya
m atossága is.

Péntek este befejeződtek az 
alszekciók m unkái és szombat 
délelőtt sor kerü lt az értéke
lésekre. a  díjkiosztásra. Dr. 
E rn s t E r v in  fő ig a zg a tó  fo g la l
ta  ö ssze  a z  a ls ze k c ió  v e z e tő k  
v é le m é n y é t . Elmondta, hogy 
o p á ly á z a to k  té m a v á la sz tá sa  
k o rsze rű sö d ö tt, élő problém ák
kal foglalkoztak, de előrelé
pést je len tett az is, hogy a 
g y a k o r la ti is m e r e te k  e lm é ly ü l
te b b e k  v o lta k . Ez utóbbit a 
m e g n ö v e k e d e tt  e s e t ta n u lm á 
n y o k  s zá m a  is  b izo n y íto tta . A 
nagyszámú alsóbb évfolya
mos hallgató részvételét ör
vendetes ígéretnek ta rto tta  a 
következő konferenciákra, m i
vel a most szerzett tapasztala
taik  feltétlenül hozzájárulnak 
a jövőben az eredményesebb 
m unkájukhoz. A  szóbeli elő
adásokról elmondta, hogy a 
bizottságok szerint to v á o o  f e j 
lő d ö tt a v ita k é szsé g , ja v u l t  az 
e lő a d á sm ó d , s ö rv e n d e te se n  
e g yre  tö b b e n  e g é s z íte t té k  k i 
szó b a n  a  d o lg o za tu k a t n a p ra 
k é s z  a d a to k k a l. Végezetül a 
főigazgató m ind a pályázók, 
mind a bírálók nevében kö
szönetét m ondott a konzulen
seknek a m unkájukért.

A díjkiosztáson e g y e te m ü n k  
h a llg a tó i 8 első , 12 m á so d ik . 
6 h a rm a d ik  d íja t  s z e r e z te k  és 
m é g  t íz e n  k ü lö n b ö ző  ju ta lm a t  
k a p ta k . Íg y  a 65 b e n e v e ze t t  
p á ly a m ű  k ö z ü l 36-ot v a la m i
ly e n  fo r m á b a n  d íja z ta k . Ez az 
arány szebb is lehetett volna, 
de sajnos néhány igen k ivá
ló pályam unka szerzője már 
konferencia előtt visszalépett 
a részvételtől.

DIJAT NYERTEK:

I. díj:
B ö rö czi I ld ik ó , C ser I v á n — 

E m b e r  L á sz ló . D o m o n y i Eta, 
H o rto b á g y i G ábor, R é c ze y  I m 
re, T o m á b á c z  E ndre, T re -  
m o v s z k i  Is tv á n , U jla k y  J u d it .

II. d íj:
A m b e r g e r  T eré z , B o ros A n i 

kó , D ezsér i K á lm á n , F a zeka s  
Ilu ...o , F orgács Z o ltá n , M áró  
E va , N ic k  J ó zse f, P á les  
G y ö rg y — Z s i l in s z k y  A n d rá s , 
P o h á n k o v ic s  Is tv á n , P u la y  
G yu la , T ó th  J ó zse f, V á m o s  
G yörgy .

III. d íj:
B őgel G yö rg v . H o rv á th  T a 

m á s, K iss  G a b rie lla , K ö v e s  
A n d rá s , S ze n tg á li T e ré z ia  és 
W e rn e r  K a ta lin .

M in d e n  kö zg a zd a sá g i O T D K -n  
a leg jo b b a n  sze re p lő  fő isko la , 
v a g y  e g y e te m  e ln y e r i a M a 
g ya r  K ö zg a zd a sá g i T ársaság  
S z é c h e n y i E m lé k p lz k e t t jé t .  
E z t a  d í ja t  id é n  e r e d m é n y  c in k

(F o ly ta tá s  a  7. o ld a lo n )

m eg , s  á ta d ta  a s z ó t a b e 
szá m o ló  m e g ta r tá sá ra  B o rb é ly  
Is tv á n n a k , a k a r  t i tk á r á n a k .

S o k  t e h e t s é g e s  e m b e r
v o n u l  p a s s z i v i t á s b a

A kereskedelmi k ar titkára 
bevezetőjében a k a r  K I  Sz
é le ié n e k  n eh é zsé g e irő l b e szé lt:  
„Véleményünk szerin t az 
alapszervezeti vezetőségi ta 
gok nem  érezték á t azt a 
felelősség&t, am ely rá juk  a 
vállalt funkcióból hárult. Az 
még a jobbik eset, ha a  re 
szortképzésen a meghívottak 
fele, kétharm ada részt vesz. 
A titkári értekezleten, vagya 
reszortképzésen elhangzottak 
nem  ju tnak  el az alapszerve
zeti tagokhoz, s azok később 
joggal vetik  fel: de h á t nem 
is tudtunk mi e r r ő l . . .  Sú
lyos dolognak tartom  azt is, 
hogy a vezetőségi tagok nem 
tudnak  bízni a  s a já t igazuk
ban, s nem  állnak ki az 
adott ügy m ellett, hanem 
könnyebb u ta t választva, be
hódolnak az állandóan k riti
záló, cikiző, jópofáskodó, vagy 
legjobb esetben egyszerűen 
passzív többségnek, s h a
sonló m entalitást felvéve, ők 
is kezdenek félvállról venni 
bizonyos dolgokat. S ez elke
rülhetetlenül bomláshoz ve
zet. A z  az eg y  b iz to s: m a a 
K I S Z -v e z e tő k  vá llá ra  so k k a l 
n a g yo b b  te h e r  n e h e ze d ik ,  
m in t  ko rá b b a n . E z t fe l is m e r 
ve, so k  te h e tsé g e s  e m b e r  v o 
n u l p a ssz iv itá sb a , v a g y  a 
ro ssza b b ik  e se tb en  m ég  k r i t i 
zá l ja  is a ve ze tő sé g e t. P er

Ezután re s zo r to k  s z e r in t é r 
té k e l te  a ta v a ly  ó ta  v é g ze tt  
m u n k á t.

A z  ag itációs és p ro p a g a n 
da  te r ü le t  k é t  leg fo n to sa b b  f e l 

ad a ta  a s z ü re t m e g sze rv e zé se
és az I f jú sá g i P a r la m e n t e lő 
ké sz íté se , le b o n y o lítá sa  vo lt. 
„A szüreti mozgósítás a  III 
éven eredm ényesnek volt 
mondható, so k a n  jö t te k  s z ü 
re te ln i és jó l d o lg o z ta k .

(F o ly ta tá s  a 4. o ld a lo n )

Sikeres AJESECkongresszus
A Közgazdászhallgatók Világszövetsége ez évi kongresz- 

szusáí Brüsszelben tarto tta. A magyar nem zeti bizottságot 
Tóth K lára elnök, Lakatos Géza cserefelelős és Szabó Éva, az 
MKKE helyi bizottságának vezetője képviselte.

A kongresszuson ad ta á t Stefano Bridelli főtitkár az Év 
Szem inárium a nagydíjat, am elyet Magyarország első szemi
nárium a nyert el a  kelet-nyugati gazdasági együttműködésről.

Sikeres volt a kongresszus a csere szempontjából is, idén 
48 m agyar diák tö lt m ajd hosszabb-rövidebb szakm ai gyakor
lato t egy-egy nyugat-európai országban. Az idei utazók fele 
az NSZK-ba megy, a többiek egyenletesen oszlanak el Európa 
országaiban.

G ratulálunk a nyertes szem inárium  szervezőinek, az idei 
^•-•»korlátozóknak pedig hasznos m unkát kívánunk!

PROJECT OF T H E  YEAR
,<P táJt-VtC? fCKtMTHOr i  VA

organised by the AtESEQ Local Committee cf
**/*■ **** WMwrw, um»*'

h m  h tm  sdectai as m e  o f the m m a n d in g  projects organised 

the A m cm tú m  during the year ««*.», and  ,e„.r, as a modd 

profs i fur all A lhSht .< hmmiHees around the wmld

' f y J h ü M í
*£*fcTAf<Y CA1 

I . - 1 AMmflMii _

Dr. Kádas K álm án átad ja a  Széchenyi Em lékplakettet 
dr. Forgács Tibor dékánnak

Fotó: H artw ig Tam ás KKF



1979.RUDAS LÁSZLÓ DÍJASAINK

A tavaly első ízben odaítélt Rudas László d í j1979. évi 
kitüntetettjei Borda Józsefné, a számviteli tanszék oktatója, 
H alm ai Gábor, a jogi tanszék tudományos munkatársa, és 
Kövér György, a gazdaságtörténet-tanszék oktatója.

Gratulálunk a kitüntetetteknek f

„ O r iilö h , Logtf ide Leriiítem

Beszélgetés Halmai Gáborral
A k i v iz sg á z o tt m á r  á lla m - és m u n k a jo g b ó l H a lm a i 

G á b o rn á l, a  jo g i ta n s z é k  f ia ta l  o k ta tó já n á l ,  az  b izo 
n y á ra  e m lé k sz ik  a  v iz sg a  k e lle m es  lé g k ö ré re ,  H a lm a i 
G á b o r m e g n y u g ta tó , v iz s g a d ru k k o t fe lo ld ó , b a r á ts á 
gos lé n y é re .  É n  — a k i p e d ig  e lég  ro ssz  v iz sg ázó  t íp u s  
v a g y o k  — v a la h o g y  ú g y  é re z te m  m a g a m , m ig  a  tö b 
b ie k  fe le le té t  h a llg a tta m , h o g y  n in c s  m itő l fé ln i, ez 
v a la h o g y  m á s, m in t a  tö b b i v iz sg a .

E zek  az e m lé k e k  j á r ta k  a  fe je m b e n , a m ik o r  az 
e lő re  m e g b e sz é lt id ő p o n tb a n  fe lk e re s te m  a  ta n s z é 
k e n . Íg y  e lső  k é rd é s e m  is az v o lt,  h o g y  tu d  ily e n  
k ö z v e tlen , n y u g o d t h a n g u la to t  te r e m te n i  a  v iz sg á 
k o n ?  N e tán  e g y e te m i é v e i s o rá n  s z e rz e tt  ta p a s z ta 
la ta i  é ln e k  b e n n e?

— Közeliek még hallgatói éveim, az biztos. 
Az egyetemen voltak jó és rossz tapasztala
taim  is, de tú l rosszak szerencsére nem. Vi
szont hallottam  a  többiektől vérengző vizsgáz
tatókról, akik különös örömüket lelik a töm e
ges buktatásban. Szerintem a  vizsga egy okta
tási forma, csak sajnos „kínos” eseményként 
él a köztudatban, ahol jobbára kellem etlen 
dolgok történnek. Szükség van valamilyen 
számonkérési form ára, de én nem tartom  erre 
legmegfelelőbbnek a  mai vizsgamódszereket.

Ami a ta n ár nyugalm át illeti, az nagyon 
fontos követelmény. Ha a tanár ideges, tü re l
metlen, fáradt, rögtön megérzi a  diák, és ez 
a feszültség átszárm azik rá is. Nagyon igyek
szem, hogy nyugodt legyek — vagy legalábbis 
annak látsszam — a  vizsgákon. Semmiképpen 
sem szabad, hogy a vizsgázó igya meg annak 
a  levét, ha nekem valam i egyéni problémám, 
gondom van.

Tudom, hogy a jog periférikus tárgy itt az 
egyetemen, szükség van persze a közgazdá
szoknak rá, de a helyére kell tennünk a többi 
tárgyhoz viszonyítva. A vizsgáimon sose kérek 
paragrafus visszamondást, inkább az intézm é
nyek lényegét kérdezem, hiszen egy közgaz
dász szám ára ez a fontos.

— M ik o r és  h o g y  k e rü l té l  id e  a  K ö zg áz ra?
— 1976 februárjában fejeztem be az ELTE 

jogi karán  tanulm ányaim at, és 1976. március 
1-től vagyok itt a  jogi tanszéken. A jogi karon 
m ár hallgatói éveim a la t t’az állam jog tanszé
ken a barátom m al ketten dem onstrátorok vol
tunk, ami azt jelenti, hogy lehetőségünk nyílt 
arra , hogy kapcsolódjunk a tanszék m unkájá
hoz. Tudtuk, hogy kettőnk közül valam elyi
künk bentm aradhat — végül a  barátom ra esett 
a  választás. De nem szakadt meg a kapcsola
tom  az államjogi tanszékkel, m int óraadó sze
m inárium ot vezetek hetente kétszer.

Az egyetemi évek végére esett, hogy meg
hívtam  Sárközi Tam ást a Jogi egyetemre elő
adást tartani. Tőle hallottam , hogy a Közgázon 
is foglalkoznak államjoggal. Jelentkeztem  is, 
és szerencsére minden sikerült. Azóta ahogy 
telnek a hónapok, mindig jobban és jobban 
örülök, hogy ide kerülhettem .

— M ik o r k e z d té l ta n í ta n i?
— 1976. m árciusban kerültem  ide és m ár 

szeptemberben előadást tartottam . Ez nagyon 
nagy szó, de hozzá kell tennem, hogy szükség, 
állapot volt. Ugyanis nem volt itt a  tanszéken 
olyan ember, aki csak állam  joggal foglalko
zott volna, így az előadásokat addig Csanádi 
elvtárs tartotta.

— É s m ik o r  h a tá ro z ta d  e l, h o g y  ta n í ta n i  fogsz?
— M ár az egyetemi évek elején, még nem 

is specializálódtam  egyik jogi tém ára sem, 
m ikor m ár tudtam , hogy m ajd tanítani sze
retnék.

— A z tán  az  á lla m jo g ra  s p e c ia liz á ló d tá l . M ié rt é p 
p en  e rre ?

— Mindig is nagyon érdekeltek a politikai 
viszonyok. Az állam jog a politikai intézm ény- 
rendszer elsődleges kifejezése. Ha képlettel 
fejeznénk ki: politika+ jog. Ügyvédi pólyára 
sosem akartam  menni, az igazságszolgáltatás
ban működni sem volt kedvem. Az állam jog 
viszont egyre jobban vonzott tanulm ányaim  
során. Most Sárközi Tam ás irányítása, ösztön
zése m ellett dolgozom gazdaságirányítási jogi 
problémákon. És ez rendkívül érdekel, szere
tem csinálni.

— E zek  s z e r in t  k a p sz  a  ta n s z é k tő l  seg ítsé g e t?
— Igen. Azért is szeretek itt lenni, m ert

— ami a legfontosabb — komolyan veszik a  
tárgyat, ehhez mintegy kiegészítőként járul a 
jó légkör, kellemes hangulat. Most készül egy 
új állam jog jegyzet, ami a közgazdászképzés
nek jobban meg fog felelni. Készül egy egysé
ges könyv, am elynek az első kötete lesz az 
államjog. Ez pedig két részre oszlik: politikai 
állam jog és gazdaságirányítási jog. A jegyzet 
füzetekből fog állni, hiszen például a gazda
ságirányítási jogban bizonyára sűrűbben lesz
nek változások, m int az intézm ényrendszer
ben. Amikor változtatni kell, egyszerűen ki
em eljük a szükséges füzetet, és csak azt a 
részt kell átdolgozni, nem az egész jegyzetet.

— A  ta n ítá s  és Jeg y z e tírá s  m e lle tt  v a n -e  m é g  v a 
la m ily e n  s z a k m á b a  v ág ó  e lfo g la la tsá g o d ?

— A Tudományos Akadém ia Állam és Jog- 
tudományi Intézetében dolgozom m int szer
ződéses. K ét tém ával foglalkozom: gazdaság- 
irányítási jogviszonyok és gazdaságirányítási 
jogi felelősség.

— Ü gy  tu d o m , az  e g y e te m i é v é k  a la t t  s o k a t  te v é 
k e n y k e d té l  a  K IS Z -b e n . F o ly tfc ttad -e  e z t az  e g y e tem  
u tá n  is?  >

— Hallgató korombart' K lS Z -vb  agit.-prop. 
titk ár voltam. A kkoriban — am olyan forró
fejűként — nagyban m unkálkodtunk külön
böző reform ok bevezetésén, például a jegy
m egajánlás, sőt még olyan gondolat is já r t a 
fejünkben, m int az oktatói m unka diákok á l
tali véleményezése. Ezt akkor igen nagy ellen
érzéssel fogadták az illetékesek, de m int nem 
régiben m egtudtam, azóta megvalósult ez a 
Jogi egyetemen is. M ár az egyetemi évek alatt 
párttag  lettem, jelenleg pártcsoportbizalm i- 
helyettes vagyok, de a KISZ-tagságomban vál
tozás á llt be. Amikor idekerültem , első évben 
KISZ-vezetőségi tag voltam, második évben 
m ár nem, és most a legutóbbi KlSZ-gyfllésün- 
kön nem kértem  a tagságom m eghosszabbítá
sát. Amit eddig csináltam  KISZ-m unka címén
— nevezetesen a  patronálást 1977 óta és az 
őszi társadalm i m unkán való részvételt — azt 
ezután is fogom csinálni.

— T é r jü n k  á t  a  s z a b a d  id ő  e ltö lté sé re .  M ivel fo g 
la lk o z o l, a m ik o r  m a g á n e m b e r  v a g y ?

— Elsősorban a családommal, hiszen két
pici gyerekem van, akikkel úgy érzem, sokat 
kell foglalkoznom. És ennek nagyon szívesen 
és boldogan teszek eleget. De épp a  két gye
rek m iatt nagyon korlátozottak a szórakozási 
lehetőségeim, így a fennm aradó időben olva
sok — ez az, am it otthon is lehet „m űvelni”. 
Ú jabban gyakran olvasok m em oárirodalm at 
(például Károlyi Mihály, K ádár Gyula em lék
iratokat), tanulm ányokat (például Széchenyi, 
Kossuth vitákat). Egyetemista korom ban ren
geteget já rtunk  moziba, színházba. Mindig 
nosztalgiával gondolok vissza ezekre az évek
re. Ekkor kell az em bernek a legnyitottabh- 
nak lenni, hiszen visszahozhatatlan ez az idő
szak. i

— L á ts z a tra  ls e n  k ie g y e n sú ly o z o tt és  n y u g o d t e m 
b e r  v a g y . A n n a k  is ta r to d  m a g a d ?

— Igen. Korábban ugyan kifejezetten nyug
talan  valaki voltam, sokszor ideges, de szeren
csére sikerült megváltoznom. És most m ár 
mind a magánélet, ahol a családom jelent bol
dogságot, m ind a munkám, ahol azzal foglal
kozhatom am it szeretek, és ami a tudományos 
érdeklődésem et ki is elégíti, okozzák azt hogy 
elégedettnek és kiegyensúlyozottnak érzem 
magam.

Geszti Margit

LCfClZl öröm
Kövér György a gazdaságtörténet tanszék 

oktatója. Középiskolás Hajdúböszörményben, 
egyetemista Debrecenben volt, orosz, törté
nelem szakos tanár.

K ülseje semmiben nem  különbözik az á t
lagos huszonévesétől (bár a kifejezésnek való
színűleg nem  nagyon ö rü l): ing, pulóver, rö
vid barna haj, hosszúkás arca gyakran hú
zódik gunyoros-vidám fintorra. Ezt csupán 
azért fontos (!) megemlíteni, m ert minden 
unszolás ellenére sem engedett fotót készí
teni magáról.

— T e lje se n  fö lö s le g e sn e k  ta r to m  és lé n y e g 
te le n  is — m o n d ja , és a  k é rd é s t e zze l le z á r t
n a k  te k in ti .

Az első öt percben tisztázza, hogy a beszél
getés nincs ínyére, a kérdéseim re azért vá
laszol.

— H a v is s za e m lé k s ze l t i z e n n y o lc  év e s  k o 
rodra , m i  az, a m i a  tö r té n e le m  fe lé  h ú zo tt?

— A családi légkör és a gimnáziumi tö r
ténelem  tanárom  hatása volt döntő. Apám, 
aki orvos volt, kedvtelésből foglalkozott 
egészségügy-történettel, a nyomozó szenve
dély bizonyára innen van bennem. Történe
lem  tanárom  pedig azon kevés gimnáziumi 
tanár közé tartozott, ak ik  rendszeres kutató
m unkát folytatnak. Az egyetemen Nieder- 
hauser Emil, Ránki György és M enyhárt 
Lajos voltak rám  nagy hatással.

— H o g ya n  s ik e r ü lt  b e il le s zk e d n e d  a  ta n 
s z é k i k o lle k tív á b a ?

— Jó a tanszéken a m unkatársi légkör, 
m egvitatjuk a készülő m unkákat, de emel
lett rendelkezem bizonyos nélkülözhetetlen, 
szükséges szakmai autonóm iával is. Tu
dom, hogy vannak súrlódási felületeim és 
úgy érzem  a  kollégáim ezekkel együtt fogad
tak  el, és am ikor úgy adódik, elviselik a 
sajátos megfogalmazásaimat.

— T a n á rn a k  v a g y  tö r té n é s z n e k  ta r to d  m a 
gad  elsősorban?

— M indkettőt elég kedvvel csinálom ah
hoz, hogy ne kelljen különbséget tenni kö
zöttük. Ezek szerepek, am iket el kell játsza
ni, a  kérdés inkább az, hogy m ennyire tudja 
az em ber egyéniségével megtölteni ezeket a 
cselekvési lehetőségeket.

— A  X I X .  és a  X X .  szá za d d a l fo g la lk o zo l. 
A  R u d a s  L á sz ló  d í ja t  a G a zd a sá g p o litika  és 
le h e tő sé g e i (1867—1914) c ím ű  m u n k á v a l  n y e r 
ted . É rd e m e s  o lya n  té m á b a n  k u ta tn i,  a m iv e l  
e lég  so k a n  fo g la lk o zn a k ?  K é r d e z h e te m  ú g y  
is, h a g y o tt m é g  a  B e re n d — R á n k i páros le 
a ra th a tó  b a b éro ka t?

— Nem régóta, csak három éve foglalko
zom m agyar gazdaságtörténettel.

Eredetileg az orosz értelmiség történetével 
foglalkoztam. Jelenleg egy összefoglalással 
kísérletezem  a  magyarországi kapitalizm us 
kibontakozásáról. Ennek lesz része a  pályá
za tra  írt gazdaságpolitika-történeti vázla
tom  is. Néhány olyan kérdést vet fel (a gaz
daságpolitikai koncepció és a rendelkezésre 
álló eszközök összefüggésében), am elyekre 
még nem született kielégítő megoldás, m a
gam is a választ keresem. Egyébként a 
Berend—Ránki szerzőpáron kívül más is fog
lalkozik ilyen tém ával. Egyébként nem ba
bérokért végzem a  m unkám at.

— A  R u d a s  L á s z ló -d íj k o m o ly  s z a k m a i e l
ism e ré s  . . .

— A becsületes m unka külső elism erésé
nek nem jubilánsnak, hanem  egészen te r
mészetesnek kellene lennie, s hogy jutalom 
ról, vagy díjról van-e szó, az csak anyagi 
szempontból nem közömbös. Számomra ez a 
díj azt jelenti, hogy elvégeztem egy rész
feladatot, de az igazi öröm et — a  toll le téte
lekor — valahol belül érzem.

— ra —

/  ”  ózereím em
A  R u d a s .L á s z ló  d íja so k  k ö z ö t t  e lső  a lk a lo m 

m a l id é n  é g y  n ő  is sze re p e lt. T a lá n  e z t  is m é l
tá n y o lta  a z  ü n n e p lő  kö zö n ség  fe le rő sö d ő  ta p 
sá va l, a m ik o r  B o rd a  J ó z s e fn é  a s z é k so ro k  k ö 
z ö t t  h a la d v a  az e m e lv é n y n é l  á tv e t te  a d í ja t  
a re k to r tó l.

— A ta n ár „B” szakon végeztem, 1967-ben 
eleveníti fel a több m int egy évtizedes m últat,
a számviteli tanszék egyik szobájában, nem 
sokkal az ünnepség után. — A Pénzügyi és 
Számviteli Főiskolán kezdtem tanítani, m ajd 
1970-ben kerültem  vissza a közgázra. A sta 
tisztika volt az „első szerelm em ”, am elyet 
hallgató koromban m int dem onstrátor ta 
nulhattam . Amikor idejöttem  a könyv
viteli tanszékre, rögtön bedobtak a 
mély vízbe: előadásokat tartottam , még
hozzá eléggé szép számú hallgatóság előtt. De 
különösebb gondot ez nem okozott, talán azért 
sem m ert nagyon szeretek tanítani. Alaposan 
megdolgoztatom a srácokat a szem inárium o
kon, de azt hiszem, csak ennek van értelme. 
Ügy érzem  — ennek ellenére is, netán éppen 
ezért — jó, közvetlen a kapcsolatom a diá
kokkal.

— A  k u ta tó m u n k á r a  m ily e n  leh e tő ség e  va n ?
— Viszonylag sok az óra, hetenként nyolc; 

előadást tartok és gyakorlatot vezetek a  tanár 
„B”-seknél. Em ellett ezen a nem kis létszá
mú tanszéken titk á r is vagyok, úgyhogy nem 
ju t tú l sok időm a kutatóm unkára. Ehhez per
sze, hozzátartozik az is, hogy itt nincs állandó 
ösztönzés a tudományos m unkára. Egyszóval, 
úgy lopom az időt a  ku ta tásra ; sokat dolgo
zom éjjel.

— G o n d o lo m  ö rü l a  d íjn a k , m e g é r te  a so k  
fá ra d o zá s .

— Nagy elismerésnek tartom. A fiatal okta
tók nagyon szám ontartják a Rudas László dí
jat, s óriási megtiszteltetés, ha valaki elnyeri. 
A tavalyi díjkiosztáskor gondoltam arra, hogy 
megpályázom. Noha m ár nem vagyok kimon
dottan fiatal oktató, azért elfogadták a neve
zésemet. „A vállalatok pénzügyi helyzetének 
vizsgálata a likviditási mérlegek alap ján” cím . 
mel írtam  dolgozatot, s ezt jutalm azták meg
osztott első hellyel.

— K e z e m b e n  az é r té k e lé s :  „önálló  tu d o m á 
n y o s  e r e d m é n y ”, „ eredeti, ú js ze rű , a h aza i 
g y a k o r la tb a n  m é g  n e m  is m e r t és n e m  a lk a l
m a z o tt  e ljá rá s”. L e sz  fo ly ta tá sa  e n n e k  a m u n 
k á n a k ?

— Bizonyos módosításokkal szeretném meg. 
jelentetni valam ilyen szakfolyóiratban, talán 
a Pénzügyi Szemlében; erre valószínűleg lesz 
is lehetőség. Tervezem, hogy az oktatásban is 
felhasználom m ajd tananyagként. Ehhez per
sze még dolgozni kell rajta. Valamivel távo
labbi célom a kandidátusi disszertáció meg
írása. E rre serkent az is, hogy ősztől 4 éves 
asp iran túrára megyek a Szovjetunióba, s ott 
jó  lehetőségeim kínálkoznak ebben a témában 
az anyaggyűjtésre.

— H o g ya n  g o n d o l a jö v ő jé re ?
— Szeretem magam elé képzelni a  jövőt. 

No persze nem ábrándokról, álmokról van 
szó, hanem  valóban egyfajta tudatos terve
zésről. Ezek egyben eléggé reálisak is, am it 
az m utat, hogy szinte mindig meg is valósul
nak. Szeretek magammal szemben követel
m ényeket tám asztani. Talán ezért is van ez 
a tervszerűség.

— A  m a g á n é le té b e n  is?
— Ott is. Van egy tíz- és egy hároméves 

gyerekem. Férjem mel nagyon jól meg tudjuk 
osztani a gyereknevelés feladatait és a házi
m unkákat. Sőt, még akár egy hétre is otthon 
hagyhatom őket, m inden a legnagyobb rend
ben zajlik le. Igyekszünk hetente legalább egy. 
szer színházba menni. Rendszeresen olvasom 
az Élet és Irodalmat, az Üj Írást, a Magyar- 
országot és az Üj Tükört. Szépirodalomra elég 
ritkán ju t időm, sajnos, s olyankor is inkább 
csak kisregényeket olvasok. De azért gyűl
nek otthon a könyvek, s majd, ha nyugdíjba 
megyünk, sorra kiolvassuk azokat. Nagyon 
szeretünk utazni, s ebben is van némi terv- 
szerűség. Nyaranta, am ikor csak lehet, 
elindulunk „világot lá tn i”. Legutóbb 
például Görögországot csodáltuk meg. Va
lamikor, még az egri középiskolában, 
versenyszerűen tornáztam . Ezt azóta persze 
abbahagytam , de a rendszeres mozgásról, a 
sportról nem tudok, s nem is lehet lemondani. 
Hetenként kétszer járok konditornára, itt az 
egyetemen, hétvégeken pedig családostól ki
rándulunk.

Talán mindez magyarázza azt a benyomá
somat, am it a beszélgetésünk során kialakult 
bennem: derűs, kiegyensúlyozott. Elégedett 
élete eddigi alakulásával. E. L.



Becsületesség és forradalmiság
Beszélgetés az értelmiség helyzetéről

Érdekes és eleven témáról, 
az értelmiség helyzetéről lesz 
szó az áprilisi KlSZ-vezető- 
képzés keretében. Az előadó, 
illetve a  vita vezetője Szir
mai Péter, a BME filozófia 
tanszékének adjunktusa lesz. 
Előzetes figyelemfelkeltőként 
készült vele az alábbi in te r
jú.

— S o k  v ita  fo ly ik  n á lu n k  
az é r te lm isé g  szerep érő l. V é 
le m é n y e d  s z e r in t tá r sa d a l
m u n k b a n  m i  a z  é r te lm isé g  
fu n k c ió ja , m ily e n  a v is zo n y a  a 
h a ta lo m h o z , a h a ta lm a t a p á r
to n  k e r e s z tü l g y a k o r ló  m u n 
k á so sz tá lyh o z?

— M indenekelőtt fontos 
tisztázni, hogy a hatalom  és 
a korm ányzás két különböző 
dolog. A munkásosztály és é r 
telmiség különféleképpen ré
szesedhetnek belőle. A konk
rét döntésekben különböző 
társadalm i csoportok érdekei 
nem  létszám arányuk szerint 
jelennek meg. Például a fel
sőfokú végzettséggel rendelke
zők száma körülbelül 300 ezer, 
a lakosság 3 százaléka; azon
ban szava a döntésekben jó
val nagyobb ennél az arány
nál. Véleményem szerint azon
ban ez sem jelenti azt, hogy 
az értelm iség volna hatalm on.

— A  fe lső o k ta tá sb ó l k ik e 
rü lő  é r te lm isé g b e n  m ég is  45 
s zá za lé k  k ö rü l a la k u l a m u n 
k á s -p a ra sz t s z á rm a zá sú a k  a rá 
nya. E z n a g y  tá r sa d a lm i m o 
b ilitá s t m u ta t.

— Nem. A statisztikák szá
mításai megtévesztőek, hiszen 
az a 45 százalék nem  m utat
ja  a  felsőoktatási intézm é
nyek közötti szóródást (pél
dául az óvónő-, tanár- és ag
rárképzésben ez az arány  60 
százalék, míg az orvosképzés 
esetében csak 19 százalék), to
vábbá ez nem  a kikerülők, ha
nem a bekerülők aránya. A 
statisztikában a besorolás az 
apa foglalkozása alapján tör
ténik — ez ma m ár sem m i
képpen sem jogos. A Műsza
ki Egyetemen végzett repre

zentatív felm érés szerint a 
fizikai szárm azásúak aránya 
az apa foglalkozása alapján S0 
—32 százalék, az anya fog
lalkozása alapján  14 száza
lék! Ahol mindkét szülő fi
zikai munkás, ott ez az arány 
mindössze 10—12 százalék — 
s ez m ár igen kis m obilitást 
tükröz. Nemzetközi összeha
sonlításban is hasonló ered
ményre jutunk, a fejlett ipa
ri országokban, a felsőokta
tásban tanulók aránya jóval 
nagyobb — 15—20 százalék —, 
ami term észetesen nagyobb 
társadalm i mozgást jelent. Ná
lunk a mobilitás a hatvanas 
évek közepe óta szűkül, de 
úgy vélem, ez csak átm eneti 
tendencia, s a következő év
tizedekben szükségszerűen is
mét nagyobb lesz a mobilitás.

— H o g y v e tő d ik  fe l  az é r 
te lm isé g n é l a  b ecsü le te sség  
kérd ése?  M it é r te s z  e ze n  a 
fo g a lm o n ?

— Az értelm iség feladata 
ma: — első megközelítésben 
persze, am it még ki kell fe j
teni — legyen becsületes. Itt 
azonban nem  a fogalom pol
gári értelm ére, a  bűétől való 
mentességre kell gondolni. Eb
ből a szempontból a legfon
tosabb: az értelm iség szám á
ra adott a  választás lehető
sége, sorsa nem úgy determ i
nált, m int társadalm unk 9/10- 
ének sorsa, akik .számára a  le
hetőségek születés által meg
határozottak: hova mehetnek 
dolgozni, meddig ju thatnak  
felfelé a társadalm i h ie ra r
chiában.

Az értelm iség becsületessé
ge: legyen forradalm ár. A
forradalm iság ma: tudjon és 
m erjen boldog lenni. Amint 
említettem, az értelmiség szá
m ára adott a választás lehe
tősége, tehát a  felelősség! Az
az tudnia kell becsületesen 
választani. Ne gondoljátok, 
hogy ez könnyű, hiszen n a
gyon sok körülmény ösztönöz 
az ellenkezőjére. Az egyik 
nagy társadalm i csapda: a

lakáshelyzet. A fiatal érte l
miség szám ára jóform án nincs 
becsületes módja a lakásszer
zésnek. A jelenlegi árakon egy 
kezdő értelm iségi házaspár évi 
teljes keresete 4—5 négyzet
méternyi lakás árának felel 
meg. Ha a feltételek változat- 
tatlanok, tizenhárom  év szük
séges egy átlagos m éretű la 
kás árának összegyűjtéséhez 
— persze közben élni is 
kell — s a  lakásárak kétszer 
gyorsabban em elkednek, mint 
a keresetek. Ha lakást épít, 
ez évükig ta rtó  gürcölést, és 
sok-sok nélkülözést jelent, m i
közben emberi kapcsolatai el
sorvadnak. M ire lakása fel
épül, m ár anyagiakban m ér 
m indent, önm agát is — „el- 
gazdagodiik és megszegénye
dik.”

Egy értelm iségi körülbelül 
30—40 éves korában éri utol 
életkeresetben a vele egy év
já ra tú  szakmunkást. Ebből és 
az em lített lakásproblémából 
is adódik az a tá rsadal
m unkban — legalábbis az 
értelmiség körében — pol
gárjogot nyert m egállapí
tás, hogy az értelm iség alul
fizetett. Tulajdonképpen ez 
m ár az egyetemen megkezdő
dik. A hazai ösztöndíjak nem 
zetközi összehasonlításban is 
m inim álisak — a tanulás 
nincs megfizetve, egyéni és 
családi áldozatot jelent. Később 
a végzett értelm iségiek ezért 
elvárják  ennek az áldozatnak 
az anyagi ellensúlyozását. Le
gitim itást ad  ennek a  nézet
nek, hogy a m arxi m unka
értékelm élet, am ely az ipari 
forradalom  korának elm élete 
volt, napjainkban m ár nem 
alkalm azható. A bonyolult 
m unkának többszörös, egysze
rű m unkára való visszaveze
tését mind kevésbé lehet el
végezni, hiszen a term ékeken 
belül a szellemi rész aránya, 
hihetetlenül megnőtt. Az igaz
ság kedvéért persze meg kell

említeni, hogy van egy érte l
miségi pauper-réteg: a peda
gógusok. A tanárok fizetése (a 
középiskoláig bezárólag) nem 
fedezi m unkaerejük egyszerű 
újraterm elésének költségeit a 
m arxi értelem ben sem.

A fiatal értelm iségi szám á
ra a becsületességet és for- 
radalm iságot megnehezítő tá r 
sadalm i csapdát jelent a mun
ka szervezetbe való beilleszke
dés is, ahol legtöbbször trad í
ciók uralkodnak, ahol elvár
ják tőle a konform itást. Tud
ni kell kikerülni ezeket a 
csapdákat, tudni kell hol a 
morális, tűrési határ. Akinek 
ez nem  sikerül — nem válik 
boldoggá.

— M i a v é le m é n y e d , e z  a 
h é tk ö z n a p i fo rra d a lm isá g ?

— A forradalm iság alfája: 
minden fennálló kíméletlen 
kritikája. Ez a tétel a  m arxi
— és tegyük hozzá a  hégeli is
— dialektika lényege — nem 
csak a kapitalizm usra vonat
kozóan. A státus quo megvál
toztatására irányuló cselekvés 
persze mindig ellenségesnek 
tűn ik  az ado tt státus quo 
kedvezm ényezettjei számára. 
Maga a  szóhasználat — hét
köznapi forradalm iság — sem 
jó ; eleve konform itást feltéte
lez. Nem m ondhatjuk, hogy a 
tanulás — forradalm i tett, h i
szen ez — kötelesség. K ritiká
val fogadni a tananyagot — 
m ár inkább nevezhető forra
dalm inak. Nincs hétköznapi 
forradalm iság azért sem, m ert a 
forradalom  mindig minőségi 
változást, ugrást jelent, m in
dig pirosbetűs kell hogy le 
gyen; Ancsel Éva szavaival: 
„A forradalom  a szabadság 
ih le te tt p illanata.”

Az előadás és vita időpont
ja április 25. délután 3 óra. 
Helyét a KISZ-bizottság 
hirdetőtáblájáról tudhatjátok 
meg. Az előadásokon bárki 
részt vehet.

Fodróczv A nnam ária és 
Körösényi András

Jó lehetőség a véleménycserére
Ipar kari poL tá b o r

ÉVEK ÓTA NÉPSZERŰ
program ja az ipar karnak a 
tavaszi politikai tábor. Az 
idén S zo ln o k o n  a T is za lig e t-  
b e n  sikerült helyet találnunk, 
m int utóbb kiderült, nagyon 
szerencsésen. Amellett, hogy 
jó k a já t kaptunk és a  szállás is 
nagyon megfelelt, a  m unkale
hetőségek is kitűnőek voltak. 
A  k é t  és fé l  n a p o s p ro g ra m  sa 
já t d o lg a in k  m e g v ita tá sa  j e 
g y é b e n  fo ly t  le. A  szervezők 
célkitűzése az volt, hogy vá l
toztassunk az eddigi gyakor
laton, azon, hogy a helyi je lle
gű problém ák m egvitatása 
nélkül, csak m eghallgatjuk a 
neves előadók általános elm é
leti kifejtéseit. A mostani tá 
bor inkább a sa já t g o n d o la to k  
e lk é p ze lé s e k  m e g v ita tá sá ra  
szo lg á lt, p ro b lé m a fe ltá ró ,
e le m ző , ö n v iz sg á ló  je lle g ű  
vo lt.

Pénteken délután m á r  a v o 
n a to n  k é r d ő ív e t tö l tö t tü n k  ki, 
am ely az esti vitához nyújtott 
szellemes adalékot. A v ita té
ma m ár címében is érdekes 
volt; a z e g y e te m is tá k  é rd e k lő 
d ése  a k ü l-  és b e lp o lit ik a  
irá n t, m i h a tá ro zza  m e g  a k é t  
n a g y  p o li t ik a te r ü le t  e g y m á s 
h o z  v is z o n y íto t t  fo n to ssá g á t a 
h a llg a tó k n á l?  L ie n e r  P é te r , a  
tu d . szoc. ta n s z é k  o k ta tó ja ,  
m in t  m e g h ív o tt  v ita v e z e tő  jó  
é r z é k k e l  e n g e d te  k ib o n ta k o z 
n i a  v i tá t  a  problém áról és 
csak ott szólt bele a beszélge
tésbe, ahol mindenképpen 
szükséges volt, elméletileg is 
téves vélemények, vagy éppen 
nagyon is jó és értelm es hoz
zászólások esetén. É rd e k e s  
s z ín fo l to t  je l e n te t t  a v itá b a n  
eg y  n ig ér ia i tá r s u n k  h o zzá szó 
lása, a m e ly b e n  k ifo g á so lta  a 
m a g y a r  f ia ta lo k  so k szo r  e lv 

te le n , la n g yo s  á llá s fo g la lá sá t a 
sa já t ü g y e ik b e n . Bár módsze
reiben és felfogásában a mi 
elképzeléseinktől merőben el
lentétes javaslata, miszerint 
„akár a börtönt is vállalni 
kell, ha igazunk van” heves 
szócsatát váltott ki és való
ban elvileg is kifogásolható 
érvei voltak, de ösztönös rá- 
érzése a rra  a problém ára, 
hogy sokan m ást hangoztat
nak nyilvánosan, m int am it 
szűkebb, például családi kör
ben m indenképpen jó  tá r-  
sadalom érzékenységére és 
megfigyelöképességére vall.

A szombat délelőtt a z eg ye 
te m is ta  é rd e k e ltsé g , a  m ily e n e k  
v a g y u n k , m ik  h a tá r o zzá k  m eg  
é r d e k e in k e t  és c s e le k e d e te in 
k e t  m e g v ita tá sá ra  k o rá n tse m  
v o lt  e leg en d ő , de a rra  m in 
d e n k é p p  jó  vo lt, hogy néhány 
valóban érdekes és érzékeny 
pontra rám utassunk e kérdés
ben. A  tö b b  m in t  k i le n c v e n  
tá b o ro zó  ö t c so p o r tb a n  v i ta t 
k o zo tt  e k é rd é se k rő l. A  v i ta 
v e z e tő k  a H P C S  ta g ja i v o lta k .  
A  G y ö m re i G á b o r v e z e t te  cso
portban sze lle m e s  v i ta in d í tó 
k é n t  m a g n ó m o n tá z s t h a llh a t
tu n k  n é p sz e rű  s lá g e rszö v e g e k 
ből.

A  koradélután a sporté volt 
háromig. Ezután a ka ri je lö lő  
b izo ttsá g  ta r to tta  m e g  b eszá 
m o ló já t, ism ertette a jelöltek 
névsorát A jelölő bizottság 
m unkájával kapcsolatos k é r 
d é se k re  G y ö m re i G ábor, a 
kari vezetőség tevékenységé
re vonatkozóikra Á d á m  L á sz ló  
vá la szo lt.

A TUDOMÁNYOS 
DOLGOZATOKKAL

és m u n k á v a l  va ló  a k t ív  p o li
tizá lá s  b e m u ta tá sá ra  és n é p 
s ze rű s íté sé re  n é g y  T D K -v is e l t  
h a llg a tó  v á lla lk o zo tt . A cél a 
TDK-munka lényegének, a 
a benne rejlő és teljességgel 
kiaknázatlan lehetőségeknek, 
a munka lefolyásának megis
m ertetése lett volna, de szó 
kellett, hogy essen az egyes 
TDK-munkák tartalm áról,

m ondanivalójáról, a m unkák
ban megfogalmazódott tá rsa
dalmi, gazdasági problém ák
ról is. Ezért és a rendelkezés
re álló idő rövidsége m iatt is, 
e z t  a té m á t s e m  s ik e r ü lt  k i 
e le m e zn i. Az este a  szórako
zásé volt. Először K a re s z e k  
J u tk a ,  egyetem ünk V lT - k ü l -  
d ö tte  v e t í te t te  le a s z ín e k b e n  
és m o n d a n iv a ló b a n  r e n d k ív ü l  
g azdag  300 d a ra b b ó l á lló  d ia 
k o lle k c ió já t. A kubai táj és 
városok, a pálm ák, az izzópi
ros virágok, a most színesben 
is megcsodálható élő képek, a 
karnevál látványos fényei így 
szám unkra is m aradandó él
ményt jelentettek. Az aláfestő 
zene a pergő latin-am erikai 
ritmusok, a nagygyűlések mo
ra ja  élethűen idézték elénk a 
VIT hangulatát. Az est továb
bi részében filmvetítés, tánc, 
pingpong között lehetett vá
lasztani. V

A FILOZÓFIA TANSZÉK

egyik fiatal oktatója P á szto r  
M ik ló s  ta r to t t  e lő a d á s t „ A z  
é r te lm isé g  h e ly e  és sze rep e  
M a g ya ro rszá g o n  a tö r té n e lm i  
fe j lő d é s  fo ly a m á n ” c ím m e l  
vasárnap délelőtt. Imponáló 
volt, hogy s ik e r ü lt  e lk e rü ln ie  
a fe ls z ín e s , n é p sze rű sk ö d ő  
m e g k ö ze lí té s t  és inkább tu d o 
m á n y o s  ig é n n y e l v iz sg á lta  az  
é r te lm isé g  tá rsa d a lm i fe la d a 
tá t, r é te g e ző d é sé n e k  tö r té n e l
m i o ka it. A magas színvonalú 
előadás egy kicsit meg is r it
kította a hallgatóság sorait, 
ennek ellenére hasznosabb 
volt végighallgatni, m int részt 
venni egy bárm ennyire is ak 
tív, de szükségképpen felüle
tes vitában.

Ez a tábor is bizonyította, 
hogy a K IS Z  so k a t v ita to t t  
p o litizá lá s i fo r m á i k ö zü l a p o 
li t ik a i tá b o ro k  jó  leh e tő ség e t 
b iz to s íta n a k  a v é le m é n y c se r é 
re, e g y m á s  m eg g yő zésére . 
Ezért a sikerért pedig köszö
netét mondunk minden szer
vezőnek, elsősorban B artos  
G y u r in a k .

Boródi Ferenc

Gólya kozza

Biztos forrásból jelentjük, itt a tavasz
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A nyitóelőadást Liener Péter ta rto tta

Kiscsoportos foglalkozás

Szabadidőben sport és játék

Az első esti külpolitikai fórumon

Fotó: Fáth Péter



Figyelemre saaéli® vita a KlSZ-élet gondjairól
Mer. kari küldöttértekezlet

(F o ly ta tá s  a z  1. o ld a lró l)

A  II. és IV. évesek kevesen 
vettek részt a  szüreten.” A z  
I f jú s á g i P a r la m e n te t a b e szá 
m o ló  s ik e r e s n e k  é r té k e li .

Az év folyam án a  k a r i re n 
d e z v é n y e k e n  a r é s zv é te l m i 
n im á lis  v o lt . Ezzel szemben 
az á p rilis i pol. tá b o rb a n  k ö 
rü lb e lü l szá z d iá k  v e t t  részt, 
a  tábor nagyon eredményes 
m unkát végzett

„összegezve a karon folyó 
mozgalmi m unkát: ig a zi a k t i 
v i tá s t  és é rd e k lő d é s t a h a ll
g a tó k  c sa k  az ő k e t  k ö z v e t le 
n ü l é r in tő  k é r d é s e k b e n  (ö sz 
tö n d íje lo sz tá s , szoc. se g é ly 
osztás, e lh e ly e zk e d é s )  m u ta t 
n a k .”

A szervezeti életről szólva a 
k a r  titk á ra  az instruktori 
rendszerről, a  társadalm i 
m unkáról, a KEN-ről beszélt 
Id é n  b e in d u l ta k  a n y e lv i  k ö 
rö k , s v is zo n y la g  re n d s ze re 
se n  ta r ta n a k  fo g la lk o zá so k a t, 
diá  k ta lá lk o zó  ká t.

A  ta n s z é k i k é p v is e le t i  
re n d s ze r  a k a ro n  is v eg y e s  
e r e d m é n n y e l fu n k c io n á l. P o 
z i t í v  példaként em líti a  be
számoló a k é p v is e lő k  és a 
tanszék együttm űködését a 
fi lo zó fia , a z  á ru fo rg a lo m , a 
k ü lk e r  és a  n e m z e tk ö z i  ta n 
s z é k e k  ese téb en . P ro b lé m á k  a 
N y e lv i  In té z e t te l  a d ó d ta k , 
melyek m egoldására jó  k e z 
d e m é n y e zé s  v o l t  a  m á rc iu s  
vé g é n  le z a jlo tt  m e g b e szé lé s , a 
d iá k o k  és az in té z e t  k é p v is e 
lő i k ö zö tt.

Jó  közepes 
a  vezetőség munkája
S aját m u n k á já t  a v e ze tő ség  

a  körülm ényekhez és a lehe
tőségekhez m érve jó  k ö ze p e s 
n e k  íté li. „ N em ig en  s ik e r ü lt  
m e g v a ló s íta n i a v e ze té s  e g y 
ség ét. S o k  s z e m é ly e s  sú r lódás  
és m eg  n e m  é r té s  n e h e z í te t te  
m u n k á n k a t .”

A  sportéletet terem problé
m ák is bénították, de a  titkár 
megjegyezte, hogy „a cso p o r
to k  sp o r t ir á n ti  é rd ek lő d ése  
se m  v o lt  k ie lé g ítő .”

A beszámoló u tán  a  ka r  
K lS Z - t i tk á r a  24 d iá k n a k  a d o tt 
á t e lism e rő  o k le v e le t  a 
K lS Z - b e n  v é g z e t t  m u n k á ju 
ké r t.

Ezután V áraljai M árton ve
zetésével v ita kezdődött a 
beszámolóról.

Elsőként S im o n y i T a m á s  
(IV. külker.) m ondta el véle
ményét. A beszámolóit leíró  
je l le g ű n e k  é r té k e lte , s h iá 
n y o lta  b e lő le  a k r i t ik u s  s z e m 
lé le tű  e le m zé s e k e t, a ka r  
K IS Z -é le té n e k  va ló s b e m u ta 
tá sá t. A  KISZ Polvaxra u ta l
va jegyezte meg, hogy ez a 
beszámoló beleillik abba a 
jegyzőkönyvsorozatba, am ely 
feljebb és feljebb ju tva egy
re  rózsaszínűbbé válik (mert 
n e m  tá r ja  fe l  a p ro b lé m á k a t,  
tehá t azzá válhat), s a rra  hív
ta  fel a  figyelmet, hogy jó

le n n e  e z t  a h a g y o m á n y t m e g 
sza k íta n i. „ Id e je  v o ln a  m á r  a 
K IS Z  a la p v e tő  k é rd é s e it  f e l 
v e tn i, s le fe k te tn i ,  h o g y  a 
K IS Z -s z e l  v a la m i n in c s  r e n d 
b en .” Ezután a kar KISZ- 
életéről beszélt: a re n d e z v é 
n y e k e n  r é s z t  v e v ő k  szá m a  e g y 
re k ise b b , ami egészein odáig 
fajul, hogy egy küldöttérte
kezlet nem  határozatképes; 
a z id é n  a pol. tá b o r  sem  
tu d ta  az é v fo ly a m o k  k ö z ti 
k a p c so la to t m e g te r e m te n i;  az 
é r d e k k é p v is e le ti  r e n d sze r  
cső d je , h o g y  te h e te tle n ü l á ll
ta k  a IV . é v e s e k  e lh e ly e z k e 
d ési p ro b lé m á iv a l s z e m b e n , 
és n e m  tu d tá k  e lle n ő r izn i az 
I f jú sá g i P a r la m e n t h a tá ro za 
ta in a k  v é g re h a jtá sá t se m . Vé
gül ja v a so lta  a  küldöttgyű
lésnek, hogy o b e szá m o ló t e b 
b en  a fo r m á já b a n  n e  fo g a d ja  
el.

Ezután Cseh Béla (IV. évf.) 
k é rt sz ó t.. P ro b lé m á sn a k  m i
n ő s í te t te  a ka ri v e ze tő sé g  és 
a z a la p s ze rv e z e te k  v e z e tő s é 
g e in e k  v is zo n y á t, és felhívta a 
figyelm et arra , hogy a 
K IS Z  p á r tta g  a já n lá sá t és a 
p o li t ik a i v i ta k ö r ö k e t  n a g yo b b  
fe le lő ssé g g e l k e lle n e  k ísé rn i. 
Az Ifjúsági P arlam ent sze
rin te addig demokratikus, 
am íg a problém ákat felvetik a  
diákok, de a végrehajtás e l
lenőrzésére kevés mód van. 
M in d e n  p ro b lé m a  g y ö k e ré t  
a b b á n  lá tta , h o g y  a K IS Z -n e k  
vá lo g a tá s  n é lk ü l  b á rk i tag ja  
leh e t.

Ezután B á lá sh á zy  M á ria  a  
jogi tanszék oktatója kapcso
lódott a vitába. E g y e té r te tt  a 
b eszá m o ló v a l, megfelelően 
kritikusnak tarto tta , felhívta a 
küldöttértekezletet, hogy az 
e lé rt eredm ényeket is vegye 
figyelembe és a b eszá m o ló t 
e lfo g a d á sra  ja v a so lta .

Ism ét S im o n y i T a m á s  kö
vetkezett. M e g ism é te lte , h o g y  
a b eszá m o ló  je lle g é v e l, a 
m e g k ö ze lí té s  m ó d já v a l n e m  
é r t eg ye t. „ B e s zé l jü n k  a z  
e re d m é n y e in k r ő l is , d e  m ik  
a zo k ? ”

A z  elhangzott észrevételek
re B o rb é ly  I s tv á n  reagált. 
Hozzászólásában b e s z é lt a 
ka ri K IS Z  n e h é z  h e ly ze té rő l,  
de hozzátette: „ n em  m o n d 
h a tju k ,  h o g y  a k k o r  ra jta , 
o s z o lju n k  fe l , m e r t  v a n  a k a r  
ö ts zá z  h a llg a tó ja  k ö z ö t t  k é t 
szá z, a k ir e  s z á m íta n i le h e t.”

A szervezet egyre 
kisebb hatékonyságú

P e s e n y á n s z k y  L á sz ló  (IV. 
Külker) ú g y  v é lte , h o g y  a z á p 
rilis i h a tá ro za t á lta l b iz to s í
to t t  le h e tő sé g e k  n e m  fu n k c io 
n á ln á k , a  szervezet egyre ki
sebb hatékonyságú. Idán pe
dig m é ly p o n tr a  ju to t t  a 
K I S Z  azza l, h o g y  a jö v ő  é v i 
ta g d íja k  b e fize té s i h a tá r id e 
je  jó v a l a z  é r té k e lő  ta g g y ű 
lé s e k  le za jlá sa  e lő t t  vo lt. Eb
ben a  helyzetben a k is  lé p é 
s e k  ta k t ik á já t  ja v a so lta .

k-us, reális értékelés folyjon. 
A „ n eh éz h e ly z e tr ő l” b eszé lt 
ezután. A „ rég iek” e g y e te 
m is tá k  v o lta k  a szó  m in d e n  
é r te lm é b e n , a m o s ta n ia k  be-, 
v a g y  b e -b e já rn a k  csupán . 
E gyéb  fo n to s  d o lg a ik , szó ra 
ko zá s i le h e tő sé g e ik  m e g n ö v e 
k e d te k ,  k ise b b  a v o n zerő  h á 
zo n  b e lü l. Ma m ár o tt ta r
tunk, hogy kérd é se ssé  v á lt  a 
K E N  m e g re n d e zé se , ez. pedig 
kötelességünk, hiszen, ha an 
nak idején kap tunk  egy 
KEN-it az akkori felsősöktől, 
akkor nekünk is kötelessé
günk ezt a  m ostaniaknak 
megadni, hogy a hagyomány 
tovább éljen. F e lte tte  a  k é r 
d és t; k i  t e t t  szó vá  b á r m it is 
a z o k n a k  a d iá k o k n a k , a k ik  
e lm e n te k  a pol. táborba  
a zért, h o g y  o t t  ré s ze g e sk e d je -  
n e k  és k á r ty á z z a n a k  . . .

V a ss  L ászló , a KlSZ-hizoftit- 
ság titkára s z ó lt  e zu tá n . Fel
hívta a  küldötteket passzivi
tásuk legyőzésére és k é r te  é l
je n e k  d e m o k r a tik u s  k ö te le s sé 
g ü k k e l;  s z ó lja n a k  h o zzá  a 
v itá h o z .

F orgács T ib o r , a  k a r  dé
kánja hozzászólása során fel
vetette, lehet, hogy a zé r t n em  
re á lisa k  az é r té k e lé s e k , m e r t 
n in cs , a k i e lm o n d h a tn á  m a g á 
ról, h o g y  m in d e n t  m e g te t t  és 
íg y  n in cs  e rkö lc s i a la p ja  sem  
s z á m o n k é rn i a  tö b b ie k  m u 
la sztá sa it.

D ezsér i K á lm á n  (IV. kü/1- 
gker.) a z  a lsó  s z in tű  v á lto z 
ta tá s t  sü rg e tte .

Áttérés a szakthkári 
rendszerre

A vita a s z a k ti tk á r i  r e n d 
sze rre  va ló  á tté ré srő l szólít a 
továbbiakban. A hozzászólók 
tö b b ség e  h e ly e se lte , jelezték 
azonban, hogy ez  a s z e rv e ze 
ti m ó d o sítá s  n e m  o ld  m eg  
se m m it.

A  szavazás alapján  a ke
reskedelm i k a r n é h á n y  ta g a 
dássa l és ta r tó zk o d á ssa l e l 
fo g a d ta  az á tté ré s t .

A  küldöttgyűlés ezután 
megszavazta a  vezetőség be
szám olóját azzal, hogy a 
g y ű lé se n  e lh a n g z o tta k a t h a 
tá ro za tb a  fo g la ljá k , csatolják 
a  jegyzőkönyvhöz, és a ka r  
k ü ld ö t te i t  k ö te le z ik  arra, 
h o g y  az a b b a n  fo g la lta k a t az 
e g y e te m i k ü ld ö t té r te k e z le t  elé  
tá r já k .

A  küldöttértekezlet ezután 
küldötteit, m ajd a  kari vezető
séget választotta meg: S z ilv á s -  
sy  G yö rg y  (II. évf. nem zetkö
zi) kari titk ár; F ó ti G yö rg yn é  
(III. évf. áruforg.) titkárhe
lyettes; V a rg a  Ilo n a  (III. 
évf. áruforg.) szervezőtit
kár; B e rc ze lly  Jo h a n n a  (III. 
évf. külgazd.) ágit. prop.-titfcár; 
K a rsa i J u d it  (III. évf. áruforg.) 
D JB -s; B ereg szá sz i K a ta lin  
(III. évf. külgazd.) tanulm á- 
nyis; S z á n tv e r  Z su zsa  (II. évf. 
külgazd.) ku ltú ró s; P rin cz  G á 
bo r  (IV. évf. külgazd.) a  kül
ker. szak titkára ; G e n zw e in

Oktatók a küldöttértekezleten
Fotó: ítadványi Zsolt

S im o n y i T a m á s s z e r in t  a  
k a r élete lefelé tendál, az 
a la p s ze rv e z e te k  szé tfo rg á c so lt-  
sága n e m  te s z i le h e tő v é , h o g y  
o tt  e rő s ítsü n k , a v e ze tő ség  
p ed ig  azo n o su l s ze re p é v e l és 
fu n k c ió já b ó l adódó  b á s ty á it  
p ró b á lja  v é d e n i.

G e n zw e in  F eren c  (III. bei
ken) hosiszabb hozzászólással 
kapcsolódott a  vitába. J a v a 

so lta  a b eszá m o ló  e lfo g a d á sá t 
azza l, h o g y  a h h o z  csa to ln i 
k e ll az e lh a n g zo tt h o zzá szó 
lá so ka t. Felhívta a figyelmet 
a beszámoló egyik ellentm on
dására: Abban csak az á tla
gosnál jobb alapszervezetaket 
neveznek meg, rosszabba
ka t nem ; milyen alapon v ár
ja  há t el a  vezetőség, hogy 
az alapszervezetekben kriti-

Jutalom átadás

Balfelöl az ú j kari titkár, Szilvássy György

F eren c  (III. évf. áruforg.) a
belker. szak titkára; R ó ka  Z su 
zsa  (III. évf. külgazd.) az ODB 
alelnöke; S o lti L á sz ló  (III. évf. 
nem zetközi; az egyetemi ta 
nács tagja; K e le m e n  L á sz ló  
(II. évf. nemzeközi) az egyete
mi tanács póttagja lett; tagja 
még a vezetőségnek C sép á n y  
G y ö rg y  (II. külgazd.) és M é
szá ro s Já n o s  (IV. évf. külgazd.) 
szakos hallgató.

A küldöttgyűlés ezzel befe
jezte tanácskozását.

A határozatból
Időközben elkészült a jegy

zőkönyvhöz csatolandó hatá
rozat. A továbbiakban ebből 
idézünk:

„ . . .  A pol. képzési rendszer 
létezése megkérdőjelezhető. 
K ari szinten egyedül a  pol. tá 
bor előadásai és néhány cso
port vitakörei látszanak bizo
nyítani meglétét. A jellemzőbb 
azonban a vitakörök nem  meg
tartása, és filozófia, tud. szoc. 
szem inárium ok vitakörként 
való feltüntetése. A jelenlegi 
pol. képzési rendszer haté
konyságának rendkívül a la
csony színvonala m ár-m ár nem 
is v ita  kérdése, létjogosultsága 
a mai keretek között bizonyta
lan . , .

Az érdekképviseleti m unká
ban .. . súlyos hiányosságok is 
tapasztalhatók. Az egyetemi 
diákparlam ent intézkedési te r
vében az állam i vezetés magá
ra  vállalta a félévek elején a 
követelm ényrendszer félreért
hetetlenné tételét. Ezt a  pg- 
tanszék ebben a  félévben nem 
tarto tta  be. Képviseleti rend
szerünk erre  a lépésire sem
miféle módon nem  re a g á lt. . .

Továbbra is uralkodik a  for
malizmus pl. tagdíjat szedünk 
be anélkül, hogy azt értékelés 
előzné meg. Nem csökkentek 
az adm inisztrációs kötelezett
ségek, de a mögöttük meghúzó
dó m unka jobb esetben az elő
ző évi szinten stabilizálódik . . .  
A karon megfigyelhető szü r
külő közélet okait elemezve 
meg kell állapitanunk, hogy a 
vezetőségek ostorozása pusztán 
a problém ák felszínes m egra
gadása ; az okok keresése egye
temi, ső t azon bőven túlm uta - 
tó megközelítést igényel. Mivel 
a felsorolt gondok egyike sem 
kari eredetű, azért m egvitatá
sukra az egyetemi KISZ-élet 
legmagasabb szintű fóruma, a  
küldöttgyűlés hivatott. Ezért a 
kér. kar küldötteinek köteles
sége, hogy a küldöttgyűlésre 
való felkészülés részeként a 
m egoldatlan kérdéseket egé
szen az alapproblém ákig ele
mezzék, boncolgassák, minél 
tágabb körben vitassák meg, s 
a küldöttgyűlésen következte
téseiket hangoztassák. Célsze
rű, ha a szervezet problém áit 
nem felépítésének elm aradott
ságában látjuk, hanem tá rsa
dalmi, gazdasági, politika ösz- 
szefüggésrendszerből indulunk 
ki. m. g.

Az ipar k a r  április 11-én, 
szerdán délután ta rto tta  meg 
küldöttgyűlését a Varga Jenő 
Kollégium klubterm ében. A 
titkári beszámoló meghallga
tása után a v ita a szakvezető
ségi rendszerre való áttérés
ről bontakozott ki. Magával 
az áttéréssel a küldöttek több
sége egyetértett, de néhányan 
azt javasolták, hogy a KISZ- 
bizottság által a jánlott októ
ber helyett az 1979—80-as 
mozgalmi év vége legyen az 
áttérés időpontja. A szavazás 
végül az októberi áttérés el
fogadása m ellett döntött. Több 
hozzászólás hívta fel a figyel-

We szoruljon háttéribe a politikai, 
szakmai tevékenység

I j p a s *  kari KlSZ-knldöttgyűlés
met arra, hogy a kari KISZ- számoló elfogadása után a határozat az ezévi kari TDK gyűlés, szakgyűlés, stb.) fel
m unkában a politikai, szak- küldöttek három  határozatot megrendezését írja  elő. Végül használásával közelítse raun- 
mai tevékenység némileg hát- hoztak. Az első a KISZ-bizott- a küldöttek határozatban kö- kájá t az alapszervezetekhez, 
térbe szorul az érdekvédelmi Ságnak a szakvezetőségi rend- telezték a kari vezetőséget, Ezt követően a küldöttgyű- 
feladatok ellátása mögött. ' szerre vonatkozó javaslatának hogy a dem okrácia hagyomá- lés m egválasztotta az új kari 

A vita lezárása, a titkári be- elfogadása volt. A második nyos és új form áinak (kari vezetőséget. T itkár: G erló czi

G a b r ie lla  (agrár II. évf.). Ta
gok: K ó p iá s G á b o r  (ipari III. 
évf. 2. csop.), S za b ó  O ttó  (ipar 
II. évf. 2. csop.), L en csés  G i
ze lla  (ipar II. évf. 3. csop.), 
S m ig ró c z k i A d é l  (agrár ll. 
évf), C sirkés  L á sz ló  (közleke
dés II. évf. 2. csop.), E isler  
B é la  (ipar III. évf. 4. csop.), 
T a lig á s B eá ta  (közlekedés III. 
évf. 1. csop.), K e le m e n  É va  
(ipar III. évf. 3. csop.). A kül
döttgyűlés a kari és az egye
temi tanácstagok és az egye
temi küldöttgyűlés kari kül
dötteinek megválasztásával 
ért véget. Pál K ata

Középen az ipar kar új titkára, Gerlóczi Gabriella A sorok között A küldöttgyűlés elnöksége



Kuba és Magyarország között óriási a  földrajzi távolság. 
Kuba azonban mégsem egy a sóik kis és közepes területű, lé 
lekszámú latin-amerikai ország közül. Politikai súlya van, 
nemcsak számunkra, s a  szocialista országokban, de egész 
Amerikában, a hetvenes évek közepétől kezdve Afrikában is, 
ha az el nem kötelezett országok kiterjedő és egyben egysé
gesülő mozgalmát tekintjük, ez a politikai szerep, már v i
lágméretű jelentőségű.

Az 1959-es nemzeti népi demokratizmus, majd az 1961-es 
szocialista forradalmával, Kuba az első, s  mindmáig egyetlen 
szocialista ország az amerikai földrészen. Az óceánon azonban 
nehezen jutnak át a hírek, s a cukornád termelésen a havan
nai VIT-en a szigetország külpolitikai lépésein kívül alig tu
dunk róla valamit.

Dr. Stark Antal általános rektorhelyettes egy delegáció 
tagjaként, nemrég érkezett vissza Havannából. Vele készült 
ez a riport, amiben természetesen a kubai közgazdászképzés
ről is szó esik.

korlattal való szoros kapcsolat. Az első két év során a hallga
tók részt vesznek nyári szakmai gyakorlaton, a harmad- és 
negyedévesek pedig heti 10—12 órát úgynevezett munkahelyi 
gyakorlaton vesznek részt.

— Ez g y a k o r la ti la g  a  te rm e lő  m u n k á b a n  v a ló  ré s z v é te lt  je le n t?
— Igen, ezt jelenti. A szállodákban például, ahol laktunk, 

a felszolgálók egy része egyetemi hallgató vo lt
— Ez a  p o li t ik a  a  m u n k a e rő h iá n y  le k ü z d é s é re  i rá n y u l?

Nem, hiszen Kubában nincs munkaerőhiány, inkább fog
lalkoztatási problémák vannak. Ez következik a mezőgazda
ság főleg a cukornád termelés gépesítéséből és a magas nép
szaporulatból. Éppen ezért vendégmunkásokat küldenek a 
szocialista országokba, kubai vendégmunkások dolgoznak 
az NDK-ban. Másrészt speciális munkaerőgazdálkodási okok 
miatt és részben a felesleges munkaerő csökkentése érdekében 
igen nagymértékben kívánják növelni a felsőoktatásban részt 
vevők számát. Nincs tehát munkaerőhiány, a hallgatók szak
mai gyakorlata inkább nevelési célzatú.

Kuba
— M i v o lt a z  u ta z á s u k  c é l ja ?
— Tíz napot töltöttünk Kubában, elsősorban Havannában. 

Hárman voltunk; Meisel János a Műszaki Egyetem rektora, 
Péterfi János az Oktatási Minisztérium munkatársa és én. 
Az utazásunk célja kettős volt; ismerkedni a kubai oktatási 
rendszerrel, másrészt egy már korábban megkötött szerző
déshez kapcsolódó konkrét munkaterv összeállítása és aláírása.

— M ik  a  k u b a i f e ls ő o k ta tá s  le g fo n to s a b b  je ilc m z ő i?
— A kubai felsőoktatás nagyon hasonlít a magyarországi

hoz. A forradalom előtt lényegében a jogász- és orvosképzésre 
korlátozódott. A forradalom kiszélesítette a felsőoktatást, új 
egyetemeket, karokat hoztak létre. 1962-ben vezették be az 
önálló közgazdászképzést, amelynek keretében kezdetben há
rom szak volt; egy úgynevezett általános közgazdász, tanár 
és számviteli képzés. 1962-től 1979-ig nem történt lényeges 
változás. Az 1979—80. tanévtől alapvetően megváltozik az 
egész felsőoktatás, így a közgazdászképzés is. Erre az időre 
készültek fel az új gazdaságirányítási rendszerhez kapcsolódó 
képzési struktútára. Ez azt jelenti, hogy 1977. január 1-től az 
1975-ös pártkongresszus határozata értelmében új gazdaság- 
irányítási rendszert vezettek be, amelynek az a lényege — 
talán égy kicsit furcsán hangzik nekünk — a pénzbeli elszá
molások visszaállítása, az üzemi költség elszámolásokra való 
fokozatos rátérés. Ma még a kubai üzemek jelentős részében 
a naturális jellegű költségelszámolások a jellemzőek. A költ
ségelszámolás bevezetéséhez egy új árrendszert kell létrehoz
ni. Ez egyben azt is jelenti, hogy Kubában a közgazdászkép
zésnek óriási szerepe van — erre készültek fel azzal, hogy 
a következő tanévtől kezdve sor kerül az új szakosítási rend
szer bevezetésére. Tizenegy szakot hoztak létre; pénzügyi, nép- 
gazdasági, számviteli, valamint ágazati jellegű szakokat. Ter
vezik az idegenforgalmi szak létrehozását is. A tervezett tan
tervek érdekes sajátosságokat tartalmaznak annak ellenére, 
hogy lényegében a szovjet és a többi szocialista országok tan
terveinek átvételével készültek. Ilyen sajátosság a matema
tikai és az ideológiai oktatás kisebb szerepe a népgazdaság, 
tervezése szakon. A kilenc féléves oktatásban csak az ötödik 
félévtől kezdődik meg a szakosodás. A hallgatók négy éven 
keresztül heti hat órában — ez a  kubai helyzetből követ
kezik, honvédelmet is tanulnak. Ugyancsak sajátosság a gya

— A  fe ls ő o k ta tá s  lé ts z á m b e li n ö v e lé sé b e n  m é g  s z e re p e t k a p  az  a 
h a tv a n a s  é v e k b e n  k ia la k u l t  k o n c ep c ió , m e ly  s z e r in t  a  la t in -a m e r ik a i  
fo r ra d a lm a k  u tá n  lé tre jö v ő  ú j  fo r r a d a lm i o rs z á g o k  s z a k e m b e rs z ü k s é g 
le té t  K u b a  h iv a to t t  k ie lé g íte n i?

— Talán nem fogalmaznám így, hogy ezeket az igényeket 
Kuba hivatott kielégíteni, de az kétségtelenül igaz, hogy se
gíteni kívánják az afrikai, latin-amerikai országokat szakem
berekkel — ezt internacionalista kötelességüknek tartják. Ter
veik szerint a nyolcvanas évek közepére a jelenlegi nappali 
felsőoktatásban tanuló hallgatók létszámát háromszorosára kí
vánják emelni. Ez jelentős terhet jelent a kubai gazdaságnak, 
de megvalósítását kötelességüknek tekintik.

Az egyetemre felvételi vizsga nincsen, aki elvégzi a 12 
éves előképzést és jelentkezik, azt automatikusan felveszik.

— E m líte tte , h o g y  m ily e n  fo n to s  az  o k ta tá s  n e v e lő  fu n k c ió ja .  A 
h e tv e n e s  é v e k  e le jé n  a  k u b a i  id e o ló g iá n a k  e g y ik  le g fo n io s a b b  té te le  
v o lt a  „ sz o c ia lizm u s  és k o m m u n iz m u s  e g y id e jű  é p íté se ” , a m in e k  m e g 
v a ló s í tá s á t  a  k o m m u n is ta  e m b e r típ u s  „ k in e v e lé s é v e l”  ig y e k e z te k  b iz 
to s íta n i. C sak  az  e lm ú lt é v e k b e n  k e r ü l t  e lő té rb e  az a n y a g i te rm e lé s . 
Az o k ta tá s  ezen  n ev e lő  fu n k c ió i  a  te rm e lő  m u n k á b a n  v a ló  ré szv é te l, 
a  k a to n a i  k ik é p z é s  — je le n le g  is  e n n e k  az  e lm é le tn e k  az  é rv é n y e s ü lé 
s é t je le n tik ?

— Kubában is komolyan veszik, hogy szocialista ember
típust kívánnak nevelni. Azt, hogy a gazdaságot előbbre he
lyezik-e a tudati nevelésnél, igen nehéz lenne állítani és cá
folni is. Biztos, hogy nevelési koncepciójukban a korábbi 
a. realitásoktól esetenként elszakadó elképzeléseknek a marad
ványai is megtalálhatók, de úgy gondolom, hogy itt alapvető 
változás következett be azzal, hogy a gazdaságot átalakították, 
s a gazdaságosságnak már fontos szerepe van. Ez azt mutatja, 
hogy változtak az elképzeléseik és ez tükröződik a felsőokta
tásban is.

De igazából egy ilyen rövid látogatás alapján nem lehet
ezt megítélni.

— A fo r ra d a lo m ig  K u b a  az  E g y e s ü lt Á lla m o k  k ö z v e t le n  b e fo ly á sa  
a lá  ta r to z o tt .  Ez az  á l ta la  tá m o g a to tt  d ik ta tú rá k o n  k ív ü l egy  k o m o ly  
fe jlő d é s t is  j e le n te t t ;  az  id e g e n fo rg a lo m b a n  és az  e h h ez  k a p cso ló d ó  
k ö z le k ed é s i, s zo lg á lta tá s i , v e n d é g lá tó ip a r i  é s  e g y éb  in f r a s t ru k tu rá l i s  
te rü le te k e n .  E z e k n e k  a  m a ra d v á n y a i  a  h a tv a n a s  é v e k b e n  m é g  je lle m 
ző ek . M e n n y ib e n  f ig y e lh e tő  m e g  m a  — h ú s z  é v v e l a  fo r ra d a lo m  u tá n  
— ezek  h a tá s a ,  je le n lé te ?

— Igen, Havanna központjának, a tengerparti üdülőhe
lyeknek az amerikai tekével való kiépítése, kétségtelenül egy 
bizonyos fejlettséget eredményezett. Ezek az üdülőtelepek,

szállodák, középületek ma is megvannak. Mivel 1959 után 
hosszú időn keresztül idegenforgalom nem volt, ezeket a lé
tesítményeket a lakosság használhatta, illetve ezen épületek 
funkcióit megváltoztatták.

Az utóbbi években azonban a gazdasági mechanizmus 
változásával egyidejűleg itt is változás következett be. Kuba 
megnyitotta kapuit az Egyesült Államok polgárai előtt, sőt 
ez évtől kezdve a forradalom elől menekült volt kubaiak szá
mára is. Ugrásszerűen megnőtt az idegenforgalom. Ez minden 
bizonnyal politikai megfontolásokkal és a helsinki konferen
ciával is összefügg — aminek megállapodásait Kuba magára 
nézve kötelezőnek tartja. Gazdaságilag is jelentős lépés, hi
szen az emigráltak hazatérése a kötelező pénzbeváltás miatt 
számottevő dollárbevételt jelent.

— H a  v a la k i  m in t  tu r i s ta  e lm e g y  K u b á b a  ü d ü ln i,  m ily e n  fe lté te le 
k e t,  le h e tő s é g e k e t tu d n a k  b iz to s íta n i s z á m á ra ?

— A lehetőségek egyelőre elég korlátozottak. A szállodai 
ellátás viszonylag jó. Problémát jelent azonban a pesonak — 
a jegyrendszer miatti — korlátozott vásárlóértéke. Nem telje
sen megoldott a  közlekedés. A távolsági közlekedéshez elővé
telben (ami egy hónapot is jelenthet) kell jegyet váltani. A 
korszerűtlenség elsősorban a vasútra jellemző, a légi közle
kedési hálózat fejlettebb. Havanna városi közlekedését kizá
rólag autóbuszok bonyolítják le, de mivel kevés van belőlük, 
a járatok ritkák, így a járművek zsúfoltak. Az üzlet- és ét
termi hálózat is hiányos, ami szintén gátolja az idegenforga
lom kibontakozását.

— M e n n y ire  k i t e r je d t  a je g y re n d s z e r  a lk a lm a z á s a  a  la k o ss á g  á r u 
e llá tá s á b a n ?

— A jegyrendszer gyakorlatilag mindenre — tej, kenyér, 
burgonya, zöldség, batáta, ing, nadrág, cipő, dohány, kávé, 
— kiterjed, a létfenntartáshoz szükséges legtöbb cikket jegyre 
lehet kapni, bár a termékek egy részét (ruhánerműaket, ciga
rettát, néhány élelmiszert) drágábban ugyan, de jegy nélkül 
is meg lehet vásárolni.

Más a helyzet a tartós fogyasztási cikkeknél (gépkocsi 
vásárlásra is van lehetőség), amelyekre a munkahely kap ki
utalást és ő osztja el a vásárlási jogot a dolgozók között.

Az éttermekben jegy nélkül lehet étkezni. Ezt a lehető
séget a kubaiak inkább a hónap második felében veszik igény
be, amikor a jegyre kapott élelmiszer már fogytán van. Ilyen
kor aztán elég nagy a zsúfoltság, helyenként a sorbanállás. 
A nemzetközi szállodákban, persze igen sokrétű az ellátás, 
gazdag a választék. A szállodai üzletekben dollárért, vagy 
úgynevezett konvertibilis pesoért — amit a szocialista orszá
gok valutáiért adnak — lehet vásárolni. Így oldják meg a 
külföldiek ellátását

— H a v a n n a  az  o rsz ág  le g fe jle t te b b  v á ro s a . M ily en  b e n y o m á s t te sz , 
m ily e n  k é p e t  m u ta t  eg y  k ü lfö ld i s z á m á ra ?

— Havannát három részre tudnám felosztani. Van egy 
központi magja, ahol a magas házak, a szállodák csoporto
sulnak. Ez a korábbi és jelenlegi idegenforgalmi központ, ami 
kifejezetten szép, kellemes, nagyvárosi benyomást kelt.

Havannának van egy másik része, az óváros. Ott a  házak 
jelentős mértékben elavultak, nagyon sok ház ment tönkre, 
mivel rekonstrukciójukra az anyagi erőforrások szűkösek.

A harmadik rész az úgynevezett villanegyed, amely ré
gen a gazdagok lakóhelye volt, s  ami most igen vegyes képet 
mutat. Az épületek részben közcélokat szolgálnak.

Kedves színfolt a 'havannai akvárium, amit alig lehet 
összehasonlítani a mi kis akváriumunkkal, hiszen óriási; a 
cápától kezdve rákokat, csigákat, langusztákat, a legkülönfé
lébb tengeri állatokat lehet látni. Nagyon szép látvány volt. 
Maradandó élményt jelent Hemingway.kedvenc helyén, a „Bo- 

1 degito de media” hangulatos kisvendéglőben tett látogatásunk 
is.

Körösényi András

Két ösztöndíjas MexikóbanTV -  reggeltől hajnalig
Mexikóvárosban helyezték üzembe — 1950- 

ben — Latin-Amerika első TV-adóállomását. 
Azóta a fővárosban 6 csatorna — melyek 
zömmel színes programot sugároznak —. és 
két vezetékes hálózat működik. Az országban 
összesen 38 csatorna sugároz műsort. Ennek 
ellenére a TV jelentősége kisebb, mint Ma
gyarországon. 1976-ban 80 tv-készülék jutott 
ezer lakosra, s az ország területének csupán 
40 százalékát „terítik be” a TV-adók.

A csatornák közötti szakosodás a követke
ző. A 2. csatorna főként a nemzeti élet kér
déseire koncentrál, s a középosztályok infor
mációszükségleteit igyekszik kielégíteni, kü
lönös tekintettel azok gazdag családi tradí
cióira: elsősorban tévéjátékokat közvetít. A 
4. csatorna a főváros szócsöve; az 5. „ablak 
a világra”, globális kérdésekkel foglalkozik. 
A 8. csatorna műsorában a Mexikói Egyesült 
Államok minden állama képviselve van, s a 
nemzet egységessé kovácsolását tekinti fel
adatának. A 11. csatorna nevelő-ismeretter
jesztő programit közvetít a legkülönbözőbb 
társadalmi rétegeknek; a 13. csatorna pedig 
az értelmiségiek kulturális igényeit igyek
szik kielégíteni. Ezek a deklarált célkitűzé
sek azonban a műsor 80—90 százalékán nem 
érzékelhetőek. A kormány valamennyi adó 
műsoridejének egy részével rendelkezik, ez 
alatt közérdekű programokat sugároznak.

Egyes adók reggel '^S-tól sugároznak mű
sort, s még éjjel 1 óra után is kezdődnek 
filmek Eddig még nem sokszor néztem TV-t. 
de valahányszor leültem, mindig — 3—4 film 
után — nehezen keltem fel, annyira lebilincselő 
a műsor. Egy tudományos-fantasztikus film  
után egy krimi, majd egy kémfilm, s már az első 
film során részleteket mutatnak be a követ
kezőkből. 5—10 percenként — a legizgalma
sabb pillanatokban — szakítják meg a fil
meket, s 2—3 percig reklám következik. Ezt 
még nem sikerült megszoknom.

Nagy választék — horrorból
Egy újságban 175 mozit számoltam meg. 

Eddig 6—7 moziban voltunk, mindegyik nagy
méretű volt, s két kivétellel elég üresek. A 
jegyek ára mozinként egységes, az ülések 
nincsenek számozva. A legtöbb helyen 25 
pesó — valamivel több, mint egy dollár — a 
jegy ára. Helyenként még éjjel 1,15-kor is 
kezdődnek előadások. Tulajdonképpen majd

nem mindenféle film megtalálható — magyar 
filmhez még nem volt szerencsénk —, de va
lójában a horror és szexfilmek uralják a 
piacot. A Drakulát és a Frankenstein-t felte
hetőleg megszületésüktől kezdve egyfolytában 
vetítik. A már otthon is látható „Pokoli to- 
rony”-hoz hasonló filmek tucatjai vannak mű
soron. A „Cápa II”-t is vetítik már, de bor
zalmakat nyújt a „Piranya”, a „Pókok király
sága”, vagy a „Méhek támadása” is. A legna

gyobb közönségsikernek, úgy tűnik, Travolta 
új filmje, a „Vazelin” örvendhet, melyben 
Olivia Newton John-nal lép fel, s maga is 
énekel. A film talán még nem is volt látható, 
amikor a zenéjét tartalmazó lemezeket, ka
zettákat már árulták — akárcsak a film re
gény- és képregény változatát. Nagyon meg
bántuk, hogy bedőltünk a reklámnak, mert a 
történet rendkívül bárgyú, Travolta alig tán
col, s az egyébként jó számokat pedig a rá
dióban már százszor hallottuk.

Még nem volt szerencsénk látni, de a Sate- 
lite nevű előkelő negyedben van egy autós 
mozi is — kocsinként 55 pesó a „behajtás”.

Fél kilós újságok
A közel kéttucat fővárosi napilap a legkü

lönbözőbb politikai pártok nézeteit tökrözi, 
bár — állítólag turisztikai okokból — egyik 
sem megy túl messze a kormány bírálatában. 
A legvaskosabb napilapok az Excelsior és az 
El Nációnál, melyeknek csak a sportszekció
ja vastagabb a Népsportnál. .Tulajdonképpen 
több újságból állnak — az áruk is ennek 
megfelelő. A legvastagabb talán a hirdetési 
részlegük. Csak Volkswagent három — nagy
méretű — oldalon keresztül hirdetnek. Az el
ső hirdetés, amit láttam az El Nacionálban 
így kezdődött: „Eladok három Chevroletét 
legkedvesebb kocsi jaim közül. . . ”. Van né
hány „csemege” újság is: ha valaki lusta mo
ziba menni, hogv szörnyűségeket lásson, meg
veheti az „Alarma” nevű lapot. Ez bűntettek
— főként különösen kegyetlenül elkövetett 
gyilkosságok — elemzéseivel, képekkel és ri
portokkal van tele —. egy neves pszichológus 
a főszerkesztője. Igen szórakoztató eev másik 
lap. amely idegen bolvgókról. vagy UFC-kről
— az intelligens lények űrhajóiról —. veszé
lyes kalandok után. szerencsésen a Földre 
visszatért utasok — gyakran fénykénekkel 
illusztrált — beszámolóit tartalmazza.

Székely László



f f Prágai (hű)rock
A  le g u tó b b i Jazz s z u p e r-sz o m 
b a t s z tá r ja  e g y e te m ü n k ö n  a  
ja z z  Q P r á g a  e g y ü tte s  vo lt.

A  hagyományok a zenében 
is nagy szerepet játsza

nak. Északi szomszédainknál 
a jazz már a század 20—30-as 
éveiben kialakult és népsze
rűvé vált. így manapság idő
sebb és fiatal zenészgeneráci
ók, régi és új irányzatok egy
idejűleg meghatározók m a
radtak.

A  jövő zenehallgatói és ze
nészei már az általános isko
lában m egism erkednek a jazz 
alapvető tulajdonságaival. Az 
itt  folyó zeneoktatás részét 
képezi ugyanis a hazai, illet
ve a nem zetközi j azz-zene 
fejlődésnek  — a népzenei 
gyökerektől a modern form á
kig. Eme kezdeményezés je 
lentőségét felesleges hosszab
ban taglalni, hiszen m inden  
magasszintű tevékenység el
engedhetett en feltétele a m eg
felelő alapok megteremtése, 
illetve megszerzése.

M indezek ellenére a cseh
szlovákiai jazz-zenészképzés a 
magyarhoz hasonló gondokkal 
küzd. A z  elismert előadók 
„rétegét” kivéve igen kevesen  
kísérik figyelem m el a m űfaj 
fejlődését, problémái — más 
kultúrform ákkal összehason
lítva  — nehezebben találnak 
megoldást. A  „Konzervatóri- 
um ”-nak nevezett zenei isko
la keretein belül m űködő  
jazz-tanszak adja az u tán
pótlás jelentős hányadát. Az 
itt oktató zenei „elit" lelkese
dése pótolja az anyagi lehe
tőségek hiányát.

Jelentős szerepet játszanak 
azonban az évente megrende

ze tt nagyszabású jazz-koncer- 
tek, jazz-fesztiválok, m int a 
Prágai — vagy az Olomouci 
Jazz Napok. A  Supraphon cég 
lemezei pedig az egyik leg
szélesebb választékot n yú jt
ják  nemcsak a kom olyzené
ben, de a jazzban is. E terü
leten a legnagyobbak a zené
szek és együttesek lehetősé
gei, elképzeléseik rövid idő 
alatt „mérhetővé” válnak. Ez 
is nagyban hozzájárult ah
hoz, hogy a Jazz Q. Praha 
otthon és külföldön egyaránt 
népszerűvé vált.

M artin Kratochvil, az 
együttes vezetője 1965-ben 
alapította meg a Jazz Q.-t, 
am ely azóta természetesen  
több szem élyi és zenei válto
záson m ent keresztül. A  ■ hat
vanas évek végén  — noha 
ekkor kisebb visszaesés volt 
megfigyelhető a csehszlovák 
jazzban  — jelentős koncert

sikereket értek el többek kö
zö tt Zürichben és San Sebas- 
tianban. Eddigi 11 nagyleme
zük  közül 8 Csehszlovákiában 
jelent meg, köztük elsőként a 
„Coniűnctio” című 1970-ben. 
E lemezen a zenekar rock
zenészekkel játszott együtt, 
különböző elektronikus hang
szerekkel egészítve ki a hang
szerelést. A  napjainkban oly 
népszerű jazz-rock irányzat 
tehát akkor bontogatta szár
nyait Csehszlovákiában — így 
jö tt létre ez az együttes, 
am ely következetesen dolgoz
ta fe l a jazz és a rock leg
progresszívebb elemeit. Az 
1972-es évben Finnországban 
és Nizzában arattak sikert, 
m ajd az „instrumentális pe
riódus” után új színfoltot je 
len tett Joan Duggan angol 
blues énekesnő és az együt
tes közös m unkája  — amely 
után ism ét visszatértek a 
„hangszeres” zenéhez.

Kétségtelenül Martin Kra
tochvil a zenekar meghatáro
zó egyénisége. Magasszintű 
hangszertudása, zenei m ű
veltsége elismeréseként töl
tött ösztöndíjasként 1 évet a 
nem zetközi jazz-élet „Mekká
jában”, a bostoni Berklee 
School of Musicon.

„Igen nagy élm ény volt 
számomra abban az ország
ban és iskolában tanulni, 
ahonnan a jazz származik, 
illetve manapság lapjait ír
ják. A  Berkelee kétéves kur
zusának első éve a hagyomá
nyos iskoláknak megfelelő  
alapvető zenei képzést adja, 
míg a második az egymással 
való kapcsolatkeresés, közös 
zenélés időszaka. így volt al
kalmam  olyan zenészeket is 
megismerni, m int Gary Bur
ton és M ike Gibbs.”

A  népszerű, könnyen befo
gadható zene hívei, stílusuk
hoz a W eather Report zené
jé t érzik a legközelebb álló
nak. A  Jazz Q. nálunk is 
sikert aratott jól fe lépített 
kompozíciójával, újszerű
hangszerelésével. Legújabb  
nagylem ezükön pedig tovább
fe jleszte tték eddigi zenei 
irányzatukat, így biztosítva az 
eddig bevált alapokon való 
fejlődést.

„A négerek a ritmus, az 
európaiak pedig a polifónia 
mesterei. Vélem ényem  sze
rint az eddig még fe l nem  
használt európai zenei érté
keket kell felfedeznünk, — a 
népzenei érzés és környezet 
inspirációi alapján. Ezért 
építjük zenénket a hullámzó, 
vertikális harmóniákra.”

Vérten Sándor

A marokkói filmművészet

„A béke az, ami húsbavágó kérdése az emberiségnek. Kö
vetkezésképp: szükségszerű! Itt nincs alternatíva. Alternatíva 
ugyanis mindig ott látszik, ahol nem tudjuk a szükségszerűt, 
azaz az egyetlen lehetséges megoldást.” Ez az egyik alapvető 
megállapítása SZILÁGYI IMRE esszéjének (TÉVEDÉSEK ÉS 
KOCKÁZATOK), amely a múlt „egy körképét” és a jelenkor 
„bókefilozófiájának érintőit” vázolja fel. (ÜJ ÍRÁS, 1979./4.) 

• „ . . .a  háború felszámolásához egyetlen szükségszerűség vezet: 
a háború okainak megszüntetése. Ezt már Kant nagyon jól 
tudta, amikor kijelenti, hogy a béke szóhoz »az örök jelzőt 
hozzátenni már gyanús pleonazmust«, azaz csak szószaporítást 
jelent. A jó békekötésnél ugyanis — Kant itt materialista 
módon gondolkodik — »ugyanúgy ítéljük meg a dolgot,, aho
gyan magában van«, vagyis ahogyan objektíve létezik. Ma 
úgy tűnik politikai enyhülés van, de a döntő fontosságú 
materiális magánvaló, azaz katonai enyhülés még várat ma
gára. A világ »szemérmes« újrafelosztása ugyanis folyik. Pe
dig az utóbbi megszűnése döntő a béke, de legalábbis a v i
lágháborúmentes emberiség szempontjából. A mai békemoz- 
galom, a  leszerelési tárgyalások stb. olyan gyakorlati formák, 
amelyek anyagi szülőhelyeivé válhatnak a békés együttélés 
elveinek. Itt a szaktudományoknak (pl. politika, közgazdaság, 
atomfizika, kémia, stratégia, jog, földrajz stb.) jelentősége ta
lán nagyobb, mint a bölcseleté. Jóllehet az előbbi tudományok 
végső alapja is az a lét, amely a béke filozófiáját is  itt és 
most alakítja.

A VALÓSÁG 1979/2. számában DOB AI PÉTER: TÖRTÉ
NELEM, EREKLYÉK NÉLKÜL című cikkében két történelmi 
dokumentumról, Andorka Rudolf naplójáról és Kádár Gyula 
emlékiratairól ír. „Külön magyar »nyomtáv« — úgy, ahogy 
mondjuk, magyar konyha — a világtörténelemben nem léte
zik, még epizodikusán sem. De a kényszerpályákon is van 
külön  végigjárás. Lehet, hogy a világtörténelem csak bizo
nyos területi és népességi nagyságrendeken felül »szolgáltat« 
igazságot a cselekvőinek? Erre eszünkbe juthat Abesszínia, 
Görögország, Jugoszlávia vagy korunkban: Kuba, Algéria, 
Vietnam etc., s  mindegy most már, hogy ezekben a »helyi« 
háborúkban a nagyhatalmi erők elméleti egyensúlyán több 
múlott, mint a helyi fegyveres harcokon; mert ezek a »helyi« 
harcok nem egyszerűen a világ különböző »■helyeiért« foly
tak és folynak, hanem hazákért, és Magyarország is  egy a 
hazák között, melyet 1944 márciusában és októberében a vé
delemre felesküdtek nem mertek védelmezni! Az egykori 
nótás-darutollas-bitófás tiszti különítmények ekkor már vagy 
a nyilaskerasztesek között verettek a gyepűre, vagy nem lát
ták jól a helyüket az országban, azok ellenében. Elmaradt a 
»dzsentri« lázadás 1944 márciusában. Saját, elavult eszméi
nek mélyreíagyasztásában kimerült egy uralkodó osztály és 
a hatalmát szolgáló fegyveres kaszt is: a tisztek is, a kincs
tári úriemberek. Igenis 1944-ben a nyilaskereszteseknek volt 
kitől átvenni a hatalmat, és nem volt senki, aki ezt nekik 
ne engedje meg! Az 1920-tól 1945-ig tartó korszak önmagára 
Valló etikai »kell-tártálma« egyetlenegyszer sem öltött öntu
datos és önálló tetti formát, kivéve a minden árnyalatú bal
oldali mozgalmak üldözését. Nem tudott már semmit mondani 
se Magyarországnak, se a világnak ez az osztály, ez a ka Irt. 
Csak önmagát mondhatta volna, mindenki más — a milliós 
többség számára jövőtlenül. Egy-egy ilyen naplótöredék vagy 
nagy, személyes megrendülésből táplálkozó emlékirat, túl 
azon. hogy a sötét képet teszi fekete keretbe, arra szolgáljon 
elsősorban, hogy az utódnemzedékek ne csak révet az átkelés 
esélyével, ne csak vámot az átkelés árával, de hazát talál
janak a történelemben. A történelem: egyszeri folyamat, és 
ez a legkevesebb, amit elmondhatunk róla. Az egyének és a 
csoportok is egyszeriek, csak egyszer mondhatják el maguk
ról, hogy sorsuk történelmet alakított. A tetteknek nincs má
sodik alakjuk, alanyi esetben állnak és igeidejük egy van.

A MOZGÓ VILÁG 1978/5. számában a szerkesztőség kör
kérdésére fiatal zeneszerzők válaszoltak. Egyikük, Mártha Ist
ván a következőképpen jellemezte a zeneművészet helyzetét: 
„Az európai hangrendszer, a hagyományos zenei jelzésrend
szer, véleményem szerint kimerült. A tizenkét hang újfajta 
felhasználásának, új logikai rendszerekbe helyezésének, rá- 
erőltetésének már pusztán az elvét is idejétmúltnak, szükség- 
telednek érzem. Ennek ellenkezője, tudniillik bármilyen ze
netörténeti kor idézése (persze »modern« köntösbe bújtatva) 
anakronisztikus és lehetetlen. A már 3—4000 esztendeje kop
tatott hang- és formarendszer megújítására tett első bizony
talan lépések (Puccini, Debussy, Ravel stb.) valamifajta naiv 
orientalista irányba való puhatolózást jelentettek. Később a 
neo- (és poszt-) stílusoknál (Sztravinszkij, Hindemith stb.), 
valamint a második bécsi iskolánál (Schönlbsrg, Albán Berg, 
Webern) bizonyosodott be végleg, hogy az óvatos puhatolód- 
zás nem kielégítő, radikális változtatásokra van szükség. Az 
ötvenes évek nyugati kultúrája adta meg a lehetőséget az 
első igazi lépésekre. Az elektronika  — az oktáv tovább-bont- 
hatósága »akusztikus forradalom«, az ortodox tizenkétfo- 
kúság a zene minden paraméterének (dinamika, tempó 
stb.) szigorúan következetes megkomponálása és végül az 
aleatória a hangok teljesen szabad felhasználása, illetve 
a zenén kívüli elemek beolvasztása — mind ígéretteljes kiin
dulási pontjai lehettek volna egy igazán új zenéhez vezető 
útnak. Nem ez történt. A 60-as, 70-es évek nekifutása zsák
utcába jutott. Ennek oka (nem utolsósorban) a közösségben, 
a zene hallgatóságában rejlik. Az ún. európai zenehallgatás 
(rossz) konvenciói teljességgel használhatatlanok az új zene 
esetében.

A modem orvostudomány kialakulásának hazai lehetősé
geit elemzi CSÁKÁNY GYÖRGY: KORSZERŰ MEDICINA — 
MAGYAR EGÉSZSÉGÜGY című tanulmánya a VALÓSÁG 
1978/11. számában. A kérdés súlyához illő komolysággal be
szél a legkényesebb, legbonyolultabbnak tűnő döntő mozza
natról, az orvosi bér- és jövedelempolitikáról. A cikkben idé
zett adatok szerint a magyar egészségügyben 3000 orvos ki
zárólag az állami fizetéséből (fizetéseiből) él. (Ezek az orvo
sok az ún. „hiányszakmákban” — Köjál-orvosként, röntgenes- 
ként, laboratóriumi és boncoló orvosokként — dolgoznak. 
Mivel ezek az orvos-kategóriák a parasolventiából eleve ki 
vannak zárva, a katasztrófával fenyegető szakemberhiány 
nyomására a néhány éve végrehajtott bérrendezések az itteni 
fizetéseket mintegy 50—60%-kal magasabbra szabták.) „To
vábbi 12 000 orvos ugyanannyiból él, mint a fenti 3000, de ke
resetének 50—60%-át a betegektől kapja; mintegy 4—5000-re 
tehető azoknak a száma, akik többet keresnek, de 20 000 fo
rinton felüli jövedelme csak maroknyi orvosnak van. Mind
ebből kitűnik, hogy az orvosok olyan méretű bérezése, amely 
mellett lenne erkölcsi-politikai alap minden parasolventia és 
magánpraxis szigorú eltiltására, nem tartozik a fantázia b i
rodalmába, hanem csak elhatározás kérdése. A »hiányszaIr
mák« jelenlegi állami kereseti szintjét kellene kiterjeszteni 
minden orvosra. Egy ilyen intézkedés igazán súlyosan csak 
egy maroknyi csoportot sújtana. . .  A borravaló-rendszer a 
szocialista egészségügyben elsősorban nem etikai, hanem 
alapvető szakmai kérdés. A parasolventiában érdekelt orvos 
ugyanis akarva-akaratlanul a modern medicina szinte vala
mennyi mozzanatával szemben ellenérdekű félként kénytelen  
cselekedni. A modern medicina feltételeit így éppen az orvo
sok ellenében kellene megteremteni — s ez lehetetlen.”

S z á z a d u n k  e le je  6 ta  a  h a rm a d ik  v ilá g  e g y re  je le n tő se b b , a  k o lo -  
n ia liz m u s  é s  a  n e o k o lo n la liz m u s  e lle n  k ü z d ő  m o z g a lm a t i s m e r t  m eg . 
A  m a rx is ta  s ze m lé le t m e g je len é s év e l, a  N ag y  O k tó b e ri S z o c ia lis ta  F o r 
ra d a lo m  g y ő z e lm év e l, v a la m in t  a  m a rx is ta —le n in is ta  k o n c ep c ió  m e g 
e rő sö d ésé v e l, a  v ilá g o n  k iz s á k m á n y o lt  n é p e k  e g y re  h a tá ro z o t ta b b  h a r 
co t in d í to t ta k ,  n e m c s a k  az  im p e r ia liz m u s  és a  n e m z e tk ö z i tő k e  e lle n , 
h a n e m  a  m a g u k  o rs z á g á b a n  a  h e ly i tő k e  é s  a  k iz sá k m á n y o ló  o s z tá 
ly o k  e lle n  is . M ind  ez h o ssz ú  és fá jd a lm a s  fo ly a m a t,  a z  e m b e rn e k  e m 
b e r  á l ta l  v a ló  k iz s á k m á n y o lá s a  e llen .

E zen  fo ly a m a to t  k ís é rv e  s ú ly o s  k ü z d e lm e k  s o rá n  s z ü le tn e k  m e g  a  
k ü lö n b ö z ő  tu d o m á n y o s  é s  m ű v é sz e ti a lk o tá so k . Ez e g y b en  ú tjá s z ü le -  
té s  is . Ü jjá sz ü le té s  a b b a n  az  é r te le m b e n , h o g y  a  h a rm a d ik  v ilá g  m ű 
v é sz e te  m e g p ró b á l e ls z a k a d n i a  n y u g a ti  m ű v é sz e te k  h a tá s á tó l  és 
v is sz a té rn i  az  ő s i g y ö k e re k h e z . Ez a  fo ly a m a t tá r s a d a lm i,  g azd a ság i, 
p o li t ik a i  és  k u l tu r á l is  te rü le te n  is  v é g b em eg y .

C ik k e m n e k  az  a  c é l ja , h o g y  é rd e k lő d é s t  k e lts e n  a  h a rm a d ik  v ilág  
k u l tú r á já n a k  egy  n e m  m in d e n  te rü le te n  fe j le t t ,  d e  iz g a lm as  és íg é re 
te s  ré s z e :  a  f ilm m ű v é s z e t i rá n t.

Afrikáról beszélve általában, Georges Sadoul ezt írta 
1961-ben az „Afrika-aikció” című lapban: „a kinematográfia 
feltalálása után 60 évvel, az én tudásom szerint még egy fény- 
legesen afrikai hosszú film sem készült. Ügy értem, hogy né
gerek által interpretált, fényképezett, írott, felfogható, rendezett 
és természetesen néger nyelven beszélt film. így 200 millió 
embert fosztottak meg a legmodernebb művészeteknek a leg
fejlettebb formájától” De a történész és a kritikus hozzáte
szi: „meg vagyok győződve arról, hogy még a hatvanas évek 
vége előtt ez a botrányos tény nem lesz más, mint rossz em
lék az elmúlt időkből”.

Sadoul akkori megállapításai a maghreb-re ma is vonat
koznak. Az afrikai országokban olyan filmművészek születtek, 
akik mostantól fogva írnak és készítenek filmeket. Ezek kö
zül néhányat külföldön is értékeltek egyszerűen csak azért, 
mert témájuk, szellemük, etikájuk hiteles volt és nemzeti. Ez 
egy olyan alapvető igazság, amely időről időre emlékeztetni 
fog a kialakulásra, a marokkói, tunéziai, algériai filmművé
szet eredetére.

1974 elején Párizsban is megjelent egy gazdag és szép 
film „Az ezeregy kéz”, amely inspirációjával elég messze áll 
még a nyugati, klasszikus filmművészettől.

„Az ezeregy kéz” 1973-ban megkapta az Arany-cédrus-dí- 
jat a beyrouti fesztiválon „a francia filmművészet szövetség”- 
ének díját, az Ougadagoui fesztivál panafrikai nagydíját és 
ugyanitt a nemzetközi kritika díját.

Ez az első hosszú filmje Souhail Ben Barkának, aki szak- 
tanulmányait a rzomai filmművészeti főiskolán, majd a „Centro 
spérimental di cinematográfia”-án végezte, ezután Marokkó
ban telepedett le, ahol két dokumentumfilmet is forgatott.

„Az ezeregy kéz” Marrakesben, szőnyegeket gyártó, helyi 
mágnás által kizsákmányolt kelmefestők és kézművesek vi
lágában játszódik, a társadalmi igazságtalanságokra mutat rá.

Miloud fia a kelmefestő, aki éveken át sodorta szép, sáf
rányszínű gyapjait a város ősi falai tövében, megpróbál kitörni 
helyzetéből és börtönbe kerül. Letartóztatása arra kényszeríti 
kishúgát, hogy Jamalur szolgálatába álljon, mint szövőnő. 
Hamar elsajátítja a pokoli ritmust.

„Az ezeregy kéz” komoly marokkói hosszú film a „Győz
ni az életért” (1968-ban Mohamed Tazi és Ahmed Mesnaoni 
műve), az „Amikor megérik a datolya (1969-ben Larbi Bennani 
és Abdelazir Ramdani), „A tavaszi napfény” (1969-ben Latif 
Lahlou), a „Pokoli kincs” (1969-ben Mohamed Asfour), vala
mint a „Nyomok” (1979-ben Bennani Hamid) után, amelyek 
tagadhatatlan értékeik ellenére jövedelmezőség szempontjá
ból sikertelenek voltak.

A függetlenség elnyerése utáni marokkói filmről írt Clau
de Michel Cluny a „France Pays Arabes”-ban: „A hazai való
ság a nyugati, római-párizsi főiskolákról hazatérő fiatal ma
rokkói filmművészek számára a megoldásra váró problémák 
hatalmas területét jelentette. Ezt az útkeresést egyrészt a 
gyarmati múltból kivezető útról alkotott elképzelések, más
részt pedig egyéb célok — így például a korábbi marokkói— 
egyiptomi—libanoni „Csend belépni tilos” 1974-ben, majd ké
sőbb marokkói—líbiai tartalmatlan koprodukciók kasszasike
reinek tapasztalatai határozták meg”.

Némelyek közülük hamis útra tévedtek: Larbi Bennani, 
Roudani (Amikor megérik a datolya), vagy Latif Lahlou (A 
tavaszi napfény), Mohamed Tazi (Győzni az életért). Mind
ezek az 1968 és 1969-ben készített hosszú filmek sajátos ren
dezési elveket hirdettek a hitelesség teljes hiánya mellett. 
Lahlou és Tazi viszont tömegsport-propaganda filmeket és 
megrendelésre készült dokumentumfilmeket forgattak, a füg
getlen tőkére alapozott filmgyártásba épültek be. Hasonló volt 
Ben Barka és Moumen Smihi esete is, akiknek film jeit szin
tén magántőkések finanszírozták.

Más természetű — hiszen valójában egy közös produk
ció megvalósításáról van szó —, a „Nyomok” című film, bár 
forgatásának irányítását Hamid Bennani javára írták. Ez a 
film eljutott az 1970-es Kartágói nemzetközi fesztiválra, a  
marokkói filmgyártás évfordulójának ünnepe alkalmából. A 
hamar megszűnt „Cinema—3” nevű filmlap köré csoportosuló 
Hamid Bennani. Noureddine Sail kritikus és Mohamed Sek- 
kat operatőr alapították a „Sigma—3” elnevezésű társaságot, 
amely a „Nyomok”-hoz hasonló fekete-fehér, technikai meg
oldásait tekintve egyszerű filmeket készített.

Bár a film második része gyengébbnek tűnik, a társadalmi 
kulturális anyag és a marokkói realitásokhoz közelebb eső 
témaválasztás jelezte, hogy egy formájában és eszközeiben 
igazán marokkói filmművészet van születőben.

Ugyanebben az évben Mjid Rechiche egy szép. a célta
lan, tartalmatlan, jövő nélküli ifjúság szorongásai által ihle
tett művet készített, az „Erdő” című rövidfilmet.

Képeit gyakran elkeseredettség jellemzi, a „Nyomok”- 
ban, „Az ezeregy kéz”-ben és később a „Keleti szél” című 
filmben. (A marokkói filmművészet alaptémája az apa halá
lától kezdődik, s  az egyiptomi Youssef Sahine témái között 
is fellelhető.)

„Logikailag Moumen Smiihi »Keleti« filmjének előjátéka 
a »Nyomok«. Ez a gazdag, ritmikus, gondosan összetett anyag 
az első igazi marokkói film. Egy meghasonlott társadalom, 
egy lassan szétbomló kultúra, egy tudatlan, máról-holnapra 
élő nép, hasonlóan az ifjúsághoz, amely elvész, elkallódik a 
munkanélküliségben, vagy a gazdagok kényszermunkásaként. 
Az »Ezeregy kéz« főhőse már hétévesen egyetlen fehér, zsí
ros kéznek dolgozik, és mindez szintén az apa halála miatt.”

De ezek a művek nem a neorealizmus vissptükröződései, 
amit joggal feltételezhetnénk. A marokkói, és egyben a magh- 
rebi filmművészetnek is, talán legintellektuálisabb filmjei: „A 
nem lesz kőolajháború”, amelyből Souhail Ben Barka izgalmas 
gondolatot csinál. De szerencsétlen, rossz helyzete van Costa 
Gavras és Rossi között. Uralkodóan marokkói hatással van 
átitatva továbbra is — és ha az ebben a filmjében el is mo
sódik — azért van, hogy kifejezze a harmadik világnak, így 
az araboknak is a politikai-gazdasági éleslátását, a fennma
radás kérdésében.

Minden rendező a maga sajátos módján érzékeny. Nem
csak kultúrájuk dekadens vonásait, hanem annak új meg
nyilvánulásait is lefordítják a film nyelvére, szemléletük tör
ténelminek aligha mondható.

Hogy nevetséges-e vagy fájdalmas-e a film, az a törté
nelem érdeme, egy történelemé, amely az ötvenes évek 
Tanger-jében súlyosnak és mozdulatlannak tűnik, a multi
nacionális olajtársaságok véres politikájáé, amelyet Souhail 
Ben Barka helyez a többi monopóliummal együtt vád alá a 
„Nem lesz olajháború” című filmjében.

összefoglalásképpen mondja Michel Cluny: „Kevés, da 
a kortárs Marokkó szellemi életét tekintve jelentős művek 
ezek, amelyek mélyen gyökereznek egy, az alkotók által ma
gukévá tett kultúrában. És néhány név, amelyek új fejezetet 
nyitnak a hetedik művészet történetében, legyen ez a fejezet 
bármilyen rövid is addig.”

A konklúzió számunkra egyszerű: a marokkói közönség 
mindig nemzeti filmművészetre vár.

M. G. M. Mustafa
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Kér. kari poi. tábor
Régi pol. táborjárók és kí

váncsi másod-, illetve har
madévesek vágtak neki ápri
lis 3-án a másfél órás vonat- 
útnak, hogy aztán a IV. éve
sek számára már jól ismert ti- 
szaligeti táborhelyen kössenek 
ki.

Mintegy 100 táborozó bi
zonyította, hogy az efféle 
kari összejöveteleknek 
még mindig van vonzere
jük. Nem mindegy azon
ban, hogy a tisztes létszám 
mögött, hogy is zajlik az 

esemény.
És itt már kevesebb az, amire 
büszkék lehetünk.

Hadd kezdjem azzal, ami si
került. Ügy gondolom, az elő
készületekre, a szervezésre, a 
szállásra, az ellátásra szavunk 
se lehet. Az előadók pontosan 
jöttek, a vonatok nem kés'.vk, 
még az időjárással is szeren
csénk volt.

Az első békát akkor kel
lett lenyelnünk, amikor — 
képletesen szólva — a he
lyekért verekedő tucatnyi 
elsőévesből csupán három 
érkezett meg. A szigorú 
mértékkel mérve is jó elő
adások (a világ katonai 
helyzetéről, a magyar gaz
daság — és ezen belül fő
ként az alumínium ipar 
helyzetéről — vállalati 
szemszögből, külpolitikai, 
elsősorban közel-keleti 
kérdésekről) csak igen 
szűk körben ösztönöztek 

további beszélgetésekre.
A hagyományos akadályver

seny lehetetlen kérdései és la
pos feladatai többekben in
kább bosszankodást váltot

tak ki, s az elmaradhatatlan 
vetélkedő is csak legjobb pil
lanatban hozott igazi belefe
ledkezést. Igaztalan lennék, ha 
azt állítanám, hogy a történ
teket csak ilyen szemszögből 
lehet nézni. Az egy csoporton 
belüliek, a baráti társaságok 
kellemesen töltötték el az időt. 

Azok sem érezhették za
vartatva magukat, akik a 
programokra csak véletle
nül keveredtek be, és ital
ba folytották a három na
pot. Azt sem mondhatnám, 
hogy nem került sor igazi 
futball-derbykre. Csakhát 
éppen az a bizonyos „mi 
kerkarosok” légkör még rö
vid időre sem alakult ki.

Nem akadtak vezető egyénisé
gek, akik összeránthatták vol
na a szétaprózott mikroközös
ségeket. Maradt a sopánkodás. 
hogy bezzeg a régi pol. tábo
rokban . . .  vagy akár még ta
valy is. De

mégiscsak be kellett lát
nunk, hogy ez most tény
leg nem olyan volt, mint 

azelőtt,
még akkor sem, ha utóérzé
seinkből levonjuk nosztalgiánk 
elfogódottságait. Hogy végül 
milyen is volt a pol. tábor? A 
válasz az igények és az előző 
évek tapasztalatai szerint ada
tik meg.

Simonyi Tamás
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Építsünk homokvárat
.sáfSsiSfc:

M a r x i z m u s —i e n i n i z m u s  s z e k c i ó
(Folytatás az 1. oldalról)

alapján m egint egyetem ünk  
kapta meg. A Magyar Közgaz
dasági Társaság nevében dr. 
Kádas Kálmán adta át a pla
kette t dr. Forgács Tibor kér. 
kari dékánnak. Utolsó aktus
ként a főiskola főigazgatója 
átadta az alapító oklevelet 
tartalmazó „vándor” fémtokot 
az 1981-ben megrendezendő 
XV. OTDK házigazdájának a 
salgótarjáni Pénzügyi és 
Számviteli Főiskola képvise
lőinek, s jó munkát kívánt 
mind az ezt szervezőknek, 
mind az ezen pályázó ifjúság
nak.

Dezséri
★

A Kémia Szekció ülése 
Keszthelyen április 5—7-én 
volt az Agrártudományi Egye
temen.

KÉMIA-TECHNOLÓGIA 
ALSZEKCIÓ DÍJNYERTESE:

XII. díj:
Vargáné Vörös Valéria: A pi
pereszappanok egyes haszná
lati tulajdonságainak vizsgála
ta a zsírsavösszetétel függvé
nyében.

Az idei Országos Tudomá
nyos Diákköri Konferenciát a 
Semmelweis Orvostudományi 
Egyetem rendezte, április 5— 
7-ig. Kicsiny, de lelkes csapa
tunk (összesen 15 dolgozatta] 
neveztünk) igein szép eredmé
nyeket ért el. Az összesen 138 
díjból tizenegyet elvittünk. 
Részletes eredmények:

I. díj
Győri Péternek a budapesti 

városszerkezetben megjelenő 
társadalmi rétegződés témájá
ból írt dolgozata a Szociológia 
alszekcióban.

II. díjasok

a Szociológiai alszekcióban: 
Ábel István—Nagy-Husszein
Tibor—Pohankovits István kö
zös dolgozata, Boródi Ferenc 
dolgozata és Farkas Károly— 
Nagy-Husszein Tibor közös 
dolgozata.

A Politikai Gazdaságtan al
szekcióban: Riesz Mária, Zsi
linszky András és Gergely Ju
dit dolgozatai.

III. díjas
Csomós József a Filozófia al
szekcióban és Mizsei Kálmán,

Nagy Katalin—Winkler János 
a Szociológiai alszekcióban.

Különdíjat nyert Kiss Judit 
Tudományos Szocializmus al
szekcióban. (Az ő dolgozata 
inkább illett volna a Poli
tikai Gazdaságtan, vagy a Fi
lozófia alszekcióba.)

Amint az eredményekből ki
tűnik, különösen a szociológiai 
dolgozatokkal igen szép sikert 
értünk el. Csak három pg-dol- 
gozatot tudott indítani a pg 
tanszék, akik viszont és ez a 
szerzőkre, illetve a konzulen
seikre jó fényt vet, valameny- 
nyien IX. díjat nyertek.

A konferenciát az orvosegye
temisták alapjában véve jól 
szervezték meg, eltekintve at
tól, hogy a mi résztvevőink 
nem kapták meg a részletes 
programot. A következő Orszá
gos Tudományos Diákköri 
Konferenciát egyetemünk ren
dezi meg a marxizmus—leni- 
nizmus témaköreiből. Itt a 
nagy lehetőség egyetemünk 
hallgatói és a marxizmus tan
székek számára, hogy szépen 
szerepeljünk és bebizonyít
suk, hogy nemcsak • a szocio
lógiához értünk.

A. Z.

Sz prázdnyikom i!
f j '  gy konferenciához a szünetek éppúgy 

hozzátartoznak , m int az előadások, viták. 
Ismerőssel találkozom, az meglátja régi kollé
gáját, akivel barátja beszélget és máris együtt 
van egy ú j beszélgető kör. Kettő moszkvai, 
egy ogyesszai és én, Budapestről. Egyiküknek  
felcsillan a szeme: Budapest! És már sorolja 
is az ismerős városneveket: Szeged, Debrecen, 
Cegléd, Pécs. Egy fénykép  az irattárcából; 
megkopott, s a hátán évszám: 1945.

Mihail Jakoblevics Rózenberg, a Plehanov 
Közgazdasági Főiskola docense, a baloldali vö
röskatona. A  kép Szegednél készült, nem sok
kal azután, hogy átkeltek a Tiszán, S a kis
lány? — Ö az életm entőm ! — meséli ú jdon
sült ismerősöm. Egy úton akartunk tovább
m enni a Tiszától, am ikor messziről integetni 
kezdett: — Vigyázat! A knák vannak!

Elvinné ezt a képet Magyarországra? Az 
egyetemi újságban talán érdekes lehetne . . .
— Csak nem  a kislányt akarod előkeresni? —
— viccelnek a többiek. Szabadkozik, nevet.

Április negyedikén tartottuk éppen előadá
sainkat — a magyar „delegáció”: Csépai Já
nos, K ra fft Valter, Tarlós Béla és én. És szinte 
m indenki, akivel aznap találkoztunk így kö
szönt: Sz prázdnyikom ! Kellemes ünnepet!

Halász Géza

Közgazdászok lehetőségei 
az egészségügy területén

Az egészségügyben folyó 
közgazdasági munkáról illetve 
lehetőségekről sokféle nézet
tel, véleménnyel lehet talál
kozni. Vannak, akik szerint 
nagy szükség lenne színvona
las közgazdasági munkára, 
mások szerint valóban szük
séges lenne a közgazdasági 
megalapozottság, de ez nálunk 
még hosszú ideig nem való
sulhat meg, mert a közgazdá
szokat nem fogadják el e té
ren; és vannak olyan véle
mények is, hogy a gazdasági 
tevékenység itt szükségszerű
en csak alacsony színvonalú
— legfeljebb anyagellátási, 
könyvviteli-számviteli jellegű
— melléktevékenység lehet a 
gyógyítás mellett (jobban 
mondva messze amögött).

E kérdésekről nagyon nehéz 
véleményt alkotni, mert az 
egészségügy gazdasági vonat
kozásairól alig hallottunk va
lamit. A végzős közgazdászok 
előtt teljesen ismeretlen ez a 
terület.

Ennek oka mindenekelőtt 
abban keresendő, hogy az 
egészségügy hosszú ideig való
ban nem tartott igényt jól fel
készült közgazdászokra, a gaz
dasági munka a gyógyító in
tézményekben valóban nem 
sokkal lépte túl a gondnoki 
tevékenységet (pozitív kivéte
lek persze itt is voltak) és , a 
minisztériumi irányításban 
sem kaptak kellő helyet a 
közgazdászok.

Korai lenne persze azt mon
dani — különösen kórházi, 
klinikai szinten —, hogy gyö
keresen megváltozott a hely
zet. De úgy tűnik, hogy a vál
tozás szükséges. Ezt jelezte az 
Országgyűlés Egészségügyi és 
Szociális, valamint Terv és 
Költségvetési Bizottságának 
együttes vitája, majd a szo
cialista egészségügy történeté
ben első ízben nem orvosi, 
hanem közgazdászi végzettsé
gű miniszterhelyettes kineve
zése az Egészségügyi Minisz
tériumban. Ugyancsak ezt je
lezte, hogy az idén két kórház 
is kiírt pályázatot egyetemün
kön. Erősödnek a közgazdaság 
gi .egyetem és a minisztérium 
kapcsolatai is. Ennek egyik 
jeleként az utóbbi megkereste 
a népgazdaság tervezése és a 
pénzügy tanszéket azzal, hogy 
végzős hallgatókat keresnek 
az egészségügy területére. 
Ugyanezzel a kéréssel jelent
kezett a Fővárosi Tanács 
Egészségügyi Főosztálya is.

Ilyen előzmények után pró-, 
háltam megismerni a valós 
helyzetet, tisztázni, mire szá
míthat egy közgazdász ma, és 
a (nem túl távoli) jövőben, ha 
az egészségügy területén, an
nak gazdaságtanával, gazdasá
gi vonatkozásaival, problémái
val akar foglalkozni.

Beszéltem a két pályázatot 
kiíró kórház — a László Kór
ház és a Bajcsy-Zsilinszky 
Kórház — gazdasági igazgatói
val, majd az Egészségügyi Mi
nisztériumban az illetékesek
kel, akik nagyon sok értékes 
információt adtak, alaposan 
tájékoztattak e kérdésekről. 
Megerősítették bennem azt a 
véleményt, hogy az egészség
ügy területén valóban egy 
minőségi fordulat tanúi lehe
tünk, megnőtt a közgazdászok 
iránti igény.

E beszélgetések után kerestem  
fel most már konkrétabb kér
déseimmel dr. Jüszt Lajos 
egészségügyi miniszterhelyet
test, dr. Kozma Évát, a Fő
városi Tanács Egészségügyi 
Főosztályának személyzeti cso
portvezetőjét és dr. Kádár Ti
bor professzort, az Orvosto
vábbképző Intézet Szervezési 
Tanszékének vezetőjét. Érde
kes volt meghallgatni, hogy 
az egészségügyben dolgozó 
három különböző előképzett
ségű szakember (közgazdász, 
jogász, illetve orvost mennyire 
hasonlóan vélekedik a közgaz
dászok iránti igényről, az 
egészségügy területén megnö
vekvő közgazdasági feladatok
ról.

DR. JU SZT LAJOS EGÉSZ
SÉGÜGYI M INISZTERHE
LYETTES:

— Az egészségügy közgazda- 
sági felkészültségű szakembe
rekkel való ellátásának két le
hetséges és szükséges útja 
van.

Az egyik az orvosoknak va
lamiféle mélyebb közgazdasá
gi, szervezési ismeret nyújtá

sa. Erre nem az általános or
vosképzésben van szükség, ha
nem egyfelől bizonyos funk
ciókat betöltő orvosoknak 
(kórház igazgatók, megyei fő
orvosok stb.), másrészt a szak
orvosi területek közül egy — 
az orvos szervező — nagyon 
erősen igényel közgazdasági 
ismereteket, továbbképzést.

A másik irány a közgazdá
szokat bevinni az egészségügy 
területére. A júniusi forduló
ra kiírunk álláspályázatokat a 
Közgazdasági Egyetemen. Az 
egészségügy közgazdasági ol
dalai iránt érdeklődő hallga
tókat keresünk, akik egy évig 
minisztériumi státuszban gya
kornokok lennének. Ezen idő 
alatt nagy, országos feladato
kat ellátó gyógyító intézmé
nyeket járnának végig, egy- 
egy helyen néhány hónapot 
eltöltve. Az egy év leteltével 
e gyakornokok az igényeknek 
és az egyéni érdeklődésüknek 
megfelelően gyógyító intézmé
nyeknél, esetleg a minisztéri
umban vagy az Egészségügyi 
Minisztérium Szervezési Ter
vezési és Információs Köz
pontjában (ESZTIK) fognak 
dolgozni. Ezt a gyakornoki 
rendszert azért tartjuk jobb
nak annál, mintha valaki köz
vetlenül kórházban, klinikán 
helyezkedik el, mert így job
ban tudjuk őket irányítani, 
képezni a területnek tényleg 
a közgazdasági specialitásait 
megismertetni. A másik meg
oldásnál félő, hogy a pálya
kezdő hamar elveszti a ked
vét, mert nem kap megfelelő 
feladatokat, elvész a legtöbb 
gyógyító intézményünkre ma 
még jellemző, alacsony szín
vonalú, rutinjellegű napi gaz
dasági teendőkben.

E gyakornokoknál mi pénz
ügy esekfe, népgazdasági ter
vezőkre gondoltunk, de ez nem 
jelent szigorú megkötést, az 
egészségügy iránt érdeklődő, 
más szakon végzett, jól felké
szült közgazdász szakmailag 
éppoly nagy és érdekes lehe
tőségeket találhat e téren.

Hozzá kell tenni azonban, 
hogy a közgazdásznak sok-ne- 
hézséggel kell szembenézni az 
egészségügyi intézményekben; 
el kell fogadtatnia a színvona
las közgazdasági munkát, le 
kell győznie sok szemléleti 
problémát, de éppen e ténye
zők miatt, a terület feltárat- 
lansága miatt nagyon sok mú
lik rajta, hatalmas lehetőségei 
vannak, de ugyanilyen buk
tatók, elkedvetlenítő hatások 
is várnak rá.

Ma a kórházak, gyógyító 
intézmények már komoly 
nagyüzemek, olyan hatalmas 
pénzeszközökkel gazdálkod
nak, mint a nagyobb magyar 
vállalatok, rendkívül szerte
ágazó tevékenységet folytat
nak, s a közgazdasági felada
tok még tovább nőttek az in
tegrált szervezeti rendszer 
megteremtésével. Egyszóval e 
közgazdasági feladatok a leg
nagyobb költségvetési intéz
mények feladataival esnek egy 
kategóriába. Ezekben az in
tézményekben is szükséges az 
éves és középtávú tervezés a 
pénzeszközök tervszerű fel- 
használására. Ez azonban ma 
még hiányzik, meg kell te
remteni. Jelenleg például a 
kórházak felújítása vagy tűz
oltómunkával folyik vagy az 
esetleg e célra megmaradó 
összegeket ötletszerűen költik 
el. További feladat anyag- és 
műszergazdálkodási problé
mák megoldása, a műszerezési 
költségek, az eszközkihaszná
lás, eszköz- és munkaerő
arány elemzése, a kórház fo
lyamatos üzemelése gazdasági 
kihatásainak vizsgálata. E 
hatékonysági és gazdaságossá
gi vizsgálatok sok tekintetben 
— elsősorban a ráfordítás 
szempontjából — megegyez
nek az ipari üzemekben vég
zettekkel, a döntő eltérés a 
hozamban, az eredményben 
van, amit az egészségügyben 
természetesen másképp kell 
értelmezni. Közgazdászokra 
szükség van a kórház munka- 
és üzemszervezése területén, 
nagvon fontos a költséggaz
dálkodás közgazdasági meg
alapozottságát növelni, ehhez 
is, de más feladatokhoz kap
csolódóan is növekedni fog a 
számítógépek kórházi alkal
mazásának jelentősége, első
sorban a köznonti bázisintéz
ményekben. (Ilyen kísérletek

már az országban több helyen 
folynak.) Ugyancsak közgaz
dászt igényel a munkaerő- 
gazdálkodás elemzése, maga
sabb szintű megszervezése. 
Hozzá kell tenni, hogy a gyó
gyítással összefüggő kiegészí
tő. ellátó tevékenységi terüle
tek, ezek anyagi vonatkozá
sai is óriási méretűek.

Az egészségügy gazdaság
tanáról szóló könyv és cikk sok 
van, de szakirodalom kevés. 
Ez azt jelenti, hogy kevés a 
jól megalapozott, elmélyült, a 
terület sajátosságát mélyen 
feltáró munka. Tehát a gya
korlati szükségletek mellett 
itt óriási igény és lehetőség 
van a tudományos kutatásra 
is.

A Közgazdasági Egyetem 
vezetőivel megtárgyaltuk,
hogy az egyetem milyen sze
repet vállalhat az egészség- 
ügyi közgazdászok képzésében. 
Szeretnénk minél hamarabb 
elindítani a Közgazdasági To
vábbképző Intézet keretében 
az egészségügyi szakközgaz
dász tanfolyamok Később en
nek tapasztalatai alapján eset
leg lehetne ilyen irányú al
ternatív, blokkot is létrehozni.

DR. KOZM A ÉVA, A  FŐ
VÁRO SI TAN ÁC S EGÉSZ
SÉGÜGYI FŐ O SZTÁLYÁ
N A K  SZEM ÉLYZETI CSO
PORTVEZETŐJE:

— A Fővárosi Tanács köz
vetlen irányítása alatt álló 
legnagyobb (egy-két ezer ágyas 
hasonló foglalkoztatotti lét
számú és rendkívül nagy 
anyagi eszközökkel gazdálko
dó) kórházakban a következő 
öt évben a gazdasági vezetés 
eléri a nyugdíjkorhatárt és 
nincs megfelelő utánpótlásuk. 
Ezért keresünk most a pálya
kezdők között olyan érdeklő
dő, rátermett embereket, 
akik másfél, kétéves gyakor
noki rendszerben történő ta
nulás során megismerkedné
nek ezekkel a nagy intézmé
nyekkel, elsajátítanák a fel
tétlenül szükséges egészség- 
ügyi szemléletet és utána al
kalmasak lennének a jelenle
gi gazdasági vezetés helyébe 
lépni. Hasonló jellegű felada
tokkal foglalkozó, szociális 
kérdések iránt érdeklődő köz
gazdászokra lenne szükségünk 
a tanács irányítása alá tarto
zó nagy szociális intézmé
nyeinkben is.

Említettem az egészségügyi 
szemlélet jelentőségét. A köz- 
kazdásznak itt meg kell tanul
nia azt, hogy ne csak szá
mokban gondolkozzon, hogy 
itt a gazdasági hatékonyságot 
másképp kell értelmezni, a 
„munka tárgya” tulajdonkép
pen az ember, az ő egészsége, 
gyógyulása áll a tevékenység 
középpontjában.

Ami az anyagi feltételeket 
illeti, úgy érzem, e téren nem 
szabad takarékoskodnunk; 
olyan égetően nagy szüksé
günk van közgazdászokra, 
hogy legalább annyi fizetést 
kell adni a pályakezdőknek, 
mint amennyit általában az 
iparban vagy más területeken 
megkapnak. Másik szempont 
az, hogy ne kapjanak keve
sebbet a kezdő orvosoknál.

— DR. K ÁD ÁR TIBOR  
PROFESSZOR, AZ  ORVOS
TOVÁBBKÉPZŐ INTÉZET  
SZERVEZÉSI TAN SZÉK É
NEK VEZETŐJE:

— A tanszék feladata az 
egészségügyi szervezési, illetve 
társadalom-orvostani kutatá
sok végzése és e témakörök 
oktatása is. A tanszéken je
lenleg az orvosokon kívül 
matematikus és szociológus is 
dolgozik. Régebben volt köz
gazdászunk is, aki azonban 
most már az Egészségügyi Mi
nisztériumban van Feltétle
nül szükség lenne most is 
közgazdászokra a mi tanszé
künkön és az egyetemek más 
egészségügyi szervező tanszé
kein is. E közgazdászok egy
részt bekapcsolódnának a már 
folyó elméleti kutató munká
ba, amelynek a tanszék pro
filjába tartozó területeken 
nagyon sok közgazdasági vo
natkozása van (hatékonysági, 
gazdaságossági, eszköz- és 
munkaidő-kihasználási elem
zések, szervezési irányítási 
problémák megoldása stb.), 
másrészt ennek megfelelően 
részt vennének az oktató mun
kában is. Ságby Zoltán



Erre já rt a  Tisza...

A fe lvételeket készítette: Fáth Péter
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Serre karikatúrája

H Í R E K
Párt-végrehajtóbizottsági ülés 

lesz április 20-án, ahol a na
pirendek keretében megtár
gyalják a politikai és tanul
mányi tájékoztatót; a KISZ 
pártirányítására vonatkozó in
tézkedési tervet; és előkészítik 
a beszámoló taggyűléseket.

★
Megtartotta az Egyetemi 

Szemle első szerkesztő bizott
sági ülését április 2-án a ta
nácsteremben. A megjelente
ket dr. Palánkay Tibor tudo
mányos rektorhelyettes kö
szöntötte az alakuló ülés al
kalmából, majd a szerkesztő 
bizottság vezetőjével dr. Ne- 
ményi Istvánnal együtt tájé
koztatást adtak egyetemünk új 
kiadványával kapcsolatos ter
vekről, elképzelésekről és a

június végén megjelenő első 
szám tartalmáról.

★
Ünnepi tanácsülésen egyete

m ünk díszdoktorává avatták 
április 18-án Lord Balogh Ta
mást, az Angliában élő neves 
magyar közgazdászt.

★
Az általános kar április 17- 

én tartotta kari és szak kül
döttértekezleteit.

★
Az egyetem KlSZ-küldött- 

értekezletére április 18-án ke
rült sor. (Mindkét küldöttérte
kezletről részletesen beszámo
lunk következő lapunk hasáb
jain.)

A jövő lakótelepe
Üjszerű eszmecsere színhe- 

je volt március 19-én az egye
tem tanácsterme. A megbeszé
lést dr. Kovács Géza egyetemi 
tanár, a népgazdaság tervezé
se tanszék jövőkutató csoport
jának vezetője hívta össze, té
mája pedig a társadalmi kí
sérletek problémája, irányítá
sa volt. Az eszmecsere tapasz
talatairól Némethi Gábort, a 
tanszék gyakornokát kérdez
tük.

A társadalmi kísérletek lé
nyege, illetve célja — amely
ről a vita folyt —, hogy az 
egyre gyorsuló városiasodást 
úgy tervezzék és szervezzék, 
hogy lehetőséget teremtsenek 
a lakóhelyi kis közösségek ki
alakulásához, fennmaradásá
hoz; olyan közösségek létreho
zásához, amelyek a gyermek
kortól az öreg korig lehetősé
get adnak az egyénnek közös
ségi emberré formálódásához.

A gondolat nem új keletű, 
több riport, vita hangzott már 
el ezzel kapcsolatban, konk
rét intézkedésekre azonban 
nem került sor. A gondolat 
először a Magyar Televízióban 
merült fel, egyik elindítója Lé
vai Sándor díszlettervező volt. 
A mostani vitát is nagy ér
deklődés kísérte.' Budapest 
szinte minden felsőoktatási 
intézményéből jöttek képvise
lők.

„Javaslat egy olyan társa
dalmi kísérlet megszervezésé
re, amely kísérletet egy spe
ciálisan erre a célra tervezett

és épített lakótelepen kellene 
megvalósítani” — olvasható a 
vitaanyag címoldalán. A 
komplex jellegű feladat meg
valósításához a TDK mozga
lom megfelelő formának kí
nálkozik, ennek keretében kü
lönböző egyetemek, főiskolák, 
diákjai működnének együtt. 
Az eredeti társadalmi kísérle
ti terv egy tízezer lélekszámú 
lakótelep létrehozását tartal
mazta, azonban a vita során 
az az álláspont győzött, hogy 
először egy kisebb feladattal 
kell megpróbálkozni. Konk
rét ötletként az merült fel, 
hogy a békásmegyeri lakóte
lep üres fogadószinttel rendel
kező házaiban lehetne kialakí
tani közösségi célra használ
ható tereket.

A konkrét lebonyolítással 
kapcsolatban az az egyik leg
reálisabb elképzelés, hogy kü
lönböző egyetemistákból álló 
csoportokat hoznak létre,
amelyek előadásokat hallgat
nának, információkat kapná
nak minden oldalról.

Ennek a munkának most 
már megbízott vezetősége van, 
amely április folyamán hívja ■ 
össze azokat, akik szívesen 
dolgoznának a kísérleten. A 
gyakorlati kivitelezés során
még adódhatnak gondok — 
időegyeztetés, a résztvevők fe
lelőssége a munka iránt,
anyagiak stb. — az első konk
rét lépések azonban már meg
történtek a megvalósítás felé.
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A könyvtári kiadványok kö
rében ismét egy új kötetet 
köszönthetnek az olvasók, a 
„Marx Károly Közgazdaság- 
tudományi Egyetem oktatói
nak szakirodalmi munkássá
ga” c. bibliográfiát.

A sorozat legújabb kötete, 
mely néhány napon belül az 
olvasók kezébe kerül, az 1974 
—1976-os időszak publikációit 
tárja fel és rendszerezi. A kö
vetkező időszak anyagát az 
1977—1978. c. kötetben kí
vánjuk közreadni. Az anyag- 
gyűjtés több hónapja elkezdő
dött. már a múlt év szeptem
berében kéréssel fordultunk 
egyetemünk oktatóihoz, hogy 
publikációs jegyzékeik eljutta
tásával segítsék elő a kötet

teljesebbé válását. A beérke
zett anyagok feldolgozása 
megtörtént. Jelenlegi tapasz
talataink szerint oktatóinknak 
csaknem fele nem jelezte 
szakirodalmi munkásságát.
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